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Academisch toptalent Studeren is vooruitzien. Dus ongetwijfeld heb jij tijdens je studie al je licht laten schijnen over potentiële 

eerste werkgevers. Als jij droomt van een glansrijke carrière in het bedrijfsleven of bij de overheid, blijft er eigenlijk maar één optie over: Deloitte. 

Op veel cv’s van de huidige topbestuurders in Nederland staat Deloitte als eerste werkgever vermeld. En dat is niet toevallig. Bij ons werk 

je namelijk al vanaf dag één aan innovatieve oplossingen voor en met toonaangevende organisaties. Dankzij de unieke hulp en inzet van 

onze Innovation BV kun je jouw ideeën daadwerkelijk transformeren naar nieuwe producten of diensten, waardoor je je creativiteit en 

ondernemerschap continu ontwikkelt. En je ook bij andere topwerkgevers niet lang onopgemerkt zult blijven.

Zoek jij de beste start van je carrière? Begin eerst hier: werkenbijdeloitte.nl.

Topbedrijven die naar jóu toekomen.
Dat noemen wij innovatie.
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WerkzWeet
Ik heb wel wat met ANS. En niet 

alleen verkering met een ex-

hoofdredacteur. Gewerkt heb ik 

nooit voor onze schrijvende vrien-

den uit de Ondergang, al ben ik 

wel ooit gevraagd. Blij dat ik lekker 

bij Vox bleef, nu uit onze enquête 

(cadeautje voor hun 25ste verjaar-

dag) blijkt dat verdomd veel stu-

denten nooit van ANS hebben 

gehoord. Tot ik de resultaten van 

een tegenonderzoek onder ogen 

krijg, gaat het thuisfront zwaar 

gebukt onder hoongelach. Onder-

tussen rusten wij bij Vox heus niet 

op onze lauweren. Het is een 

razend efficiënt clubje, vind ik zelf. 

Terwijl collega C. tijdens een 

broeierige vergadering moederlijk 

de knopen op mijn jas naait, T. nog 

eens collegiaal met de droppot 

langsgaat, eindredacteur H. al 

meevergaderend rode strepen in 

teksten krast en de telefoon rood-

gloeiend staat over ons nieuws-

bericht over een zelfmoordproto-

col in wording, bakkeleien wij met 

het werkzweet op ons voorhoofd 

over de inhoud van dit nummer. 

Vooralsnog in het volste vertrou-

wen dat u óns wel massaal leest.

Anne Dohmen 

hoofdredacteur Vox a.i.
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VOL! STUDENTEN PSYCHOLOGIE 
MOETEN NAAR EEN BIJZAAL OM 
HUN COLLEGE TE VOLGEN. 
ZONDER DOCENT, MET VIDEO-
SCHERM. DE UNIVERSITAIRE 
STUDENTENRAAD VINDT DAT 
DE UNIVERSITEIT PER DIRECT 
EEN EIND MOET MAKEN AAN 
DEZE TV-COLLEGES.
Foto: Duncan de Fey



Krijg eerder psychische problemen van #politiek beleid  
dan van #studiedruk aan de #Radboud Universiteit. @RvdN 
(Romy v.d. Nieuwenhof)

GETWEET

Behalve elfsteden

tochten heeft de maand 

feBruari meestal weinig 

nuttigs te Brengen, en 

nu ook die niet meer 

lijken te Bestaan, neemt 

van de weeromstuit 

iedereen deze maand  

het woord nuttig in  

de mond. nu valt er 

natuurlijk weinig lelijks 

in te Brengen tegen iets 

nuttigs, Behalve als je de 

universiteit de status 

wilt toedichten van een 

Bastion waar mensen 

worden Betaald om iets 

te doen wat ze domweg 

Boeiend vinden. dat hun 

speelkwartier voorBij is, 

werd al in de eerste week 

van de maand duidelijk 

uit de Brief van minisTEr 

VErhaGEn aan de tweede 

kamer. daarin zegt hij 

met zoveel woorden  

dat het allemaal leuk  

en aardig mag zijn wat 

wetenschappers 

ont dekken, maar dat het 

nog Beter is als de 

eco nomie er garen Bij 

spint. het deBat hierover 

in de tweede kamer volgt 

in maart, en de 

onderzoeks wereld slijpt 

alvast de messen.  

uit heel andere hoek 

kwam ook de nuttig

heidsvraag op tafel, na 

het Bezoek halfweg de 

maand van de anTi DiEr-

proEVEn CoaliTiE. met 

16.000 handtekeningen 

zette de coalitie kracht 

Bij aan haar eis dat de 

nijmeegse universiteit 

onmiddellijk moet stop

pen met neurologisch 

onderzoek met apen. 

waarna de universiteit 

haar apen op het offer

Blok legde van het 

maatschappelijk nut: 

zonder uitzicht op een 

zinvolle toepassing, 

Blijven apen gevrijwaard 

van onderzoek. louter 

nieuwsgierig zijn is er Bij 

deze onderzoekers niet 

Bij.  

wie net als ik de univer

siteit toch vooral als 

feest ziet omdat we niet 

direct aan jan en alle

man moeten verant

woorden wat we hier 

doen, kon in feBruari in 

elk geval nog zijn hart 

ophalen Bij gerrit 

komrij. hij verwees in 

zijn KEllEnDonKlEzinG 

naar de maskerade van  

de literatuur: maskers 

opzetten is haar 

Bestaans recht, maar 

krachten van Buiten 

dringen oneigenlijke 

maskers op, waardoor 

haar Betekenis margina

liseert. zoals hunkering 

naar geld of het Behagen 

van lezers de literatuur 

in een nepmantel hult, zo 

dwingen verhagen en de 

coalitie de universiteiten 

tot verloochening. zo’n 

mantel past ons niet, zei 

komrij. aan het slot van 

zijn rede zette hij dat 

nog eens kracht Bij 

door het Beest te 

noemen dat deze maand 

de gemoederen heeft 

Beziggehouden. zowel 

literatuur als weten

schap staan mooi voor 

aap. /pvdB 

Dit was  
fEbruari

     

3.679
Dit is het aantal eerstejaars dat de Nijmeegse 

 universiteit in september mocht verwelkomen, 

3,34 procent meer dan het jaar ervoor. Bijzonder, 

omdat de universiteiten in totaal een daling van 

het aantal eerstejaars laten zien van bijna drie 

procent. alleen wageningen Universiteit, 

 Universiteit twente en de universiteiten van 

amsterdam groeien ook. 

Bij de kleine opleidingen in Nijmegen kan de vlag 

uit. Zij kunnen de eerstejaars met open armen 

ontvangen. Maar bij de massastudies ligt dat 

anders: zij krijgen nóg meer studenten. Dat kan 

wringen met de belofte van ‘studentgericht’ 

onderwijs. De Universitaire studentenraad luidde 

half februari de noodklok vanwege het grote aan-

tal studenten dat tegenwoordig colleges moet 

volgen zonder docent voor de zaal. Dit soort 

videocolleges moet afgelopen zijn, vindt de raad. 

Cambridgeman aan de Waal

Hij is een van de toppers in de wereld op zijn 

 vakgebied, zei de Nijmeegse chemiehoogleraar 

alan Rowan toen zijn aanstelling bekend werd. 

wilhelm Huck (1970), Nederlands van geboorte en 

van 1999 tot 2009 werkzaam op de University of 

Cambridge, verruilde Cambridge voor de campus 

aan de waal. Op vrijdag 25 maart houdt Huck als 

hoogleraar Fysisch-organische chemie zijn oratie. 

Huck gaat in Nijmegen een nieuw onderzoeks-

gebied opzetten, wat naar zijn verwachting veel 

nieuwe informatie belooft op te leveren over het 

functioneren van cellen. Dat anderen ook het vol-

ste vertrouwen hebben in zijn speurwerk, bewijst 

de toekenning van twee grote subsidies in het 

afgelopen jaar: de Europese ERC advanced grant 

van 2,2 miljoen euro en de Vici-subsidie van 1,5 

miljoen euro. Huck heeft volop plannen om met 

andere onderzoekers samen te werken, zoals met 

immunoloog Carl Figdor. “tussen ons twee botert 

het wel”, zegt Figdor. “toen ik wilhelm Huck voor 

het eerst ontmoette, viel mij direct zijn gedreven-

heid en enthousiasme op. Een directe klik want 

zelf ben ik ook altijd erg enthousiast en in voor 

nieuwe dingen.”

BOVEN HEt 
maaiVElD
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FRissE bliK
Externe experts geven een frisse 
blik op actuele kwesties op de 
Radboud Universiteit.
‘De Radboud Universiteit heeft 

een richtlijn in voorbereiding om 

ervoor te zorgen dat studenten 

die op wat voor manier dan ook in 

de knel zitten, snel in beeld 

komen bij de universiteit, zodat de 

juiste hulp kan worden geboden’, 

was 17 februari te lezen op de 

nieuwssite van de Radboud Uni-

versiteit (en niet veel later op sites 

van vele andere media). studenten-

arts Peter Vonk van de Universiteit 

van amsterdam reageert op het 

bericht: “Ongevraagde hulp helpt 

niet.”

De amsterdamse studentenartsen 

lanceerden vorig jaar de site ik-

student.nl en maakten het boekje 

Studenten en Stille Pijn, wel pro-

blemen maar geen hulp zoeken 

voor studentenhulpverleners als 

decanen en studieadviseurs. 

Directe aanleiding was een 

enquêteonderzoek onder studen-

ten. “Met een stuk of dertig stu-

denten ging het echt heel slecht, 

tot aan zelfmoordneigingen toe. 

Deze respondenten hadden aan-

gegeven dat we ze mochten 

benaderen en we hebben ze uit-

genodigd om te komen praten. 

Niemand kwam. Ongevraagde 

hulp helpt niet. Je kunt enkel 

 signaleren en uitnodigen.”  

Volgens Vonk reikt de verant-

woordelijkheid van universiteiten 

verder dan de voordeur. “we gaan 

studenten niet opzoeken, maar 

we bieden wel spreekuren en 

informatie.” samen met andere 

studentenartsen ontwikkelt Vonk 

nu een internetvragenlijst waar-

mee studenten kunnen nagaan 

hoe het met ze gaat (zie studen-

tengezondheidstest.nl). Na de test 

krijgen zij een groen, oranje of 

rood stoplicht. is het licht oranje 

of rood, dan is er (mogelijk) reden 

tot zorg en verwijst de site door 

naar de artsen en andere hulpver-

leningssites. “studenten kunnen 

deze test altijd doen, anoniem op 

hun eigen kamer, via de computer. 

ik hoop dat faculteiten de studen-

ten periodiek een mail willen 

 sturen met een link naar de 

 vragenlijst, om na te gaan hoe het 

met ze gaat.”  

Vonk nodigt andere universiteiten 

uit om zich aan te sluiten bij 

bestaande initiatieven. “Oriënteer 

je op wat er in Nederland al 

gedaan wordt. internet verlaagt 

de drempel om hulp te zoeken.”

waaRVaN aKTE

RaNkiNg ThE nEWs
Meest opvallende en besproken nieuwsberichten van  

www.ru.nl/nieuws in februari

1 uniVErsiTEiT Wil GrEEp op risiCosTuDEnT. 
De Radboud Universiteit heeft een richtlijn in voorbereiding 

om ervoor te zorgen dat studenten die op wat voor manier 

dan ook in de knel zitten, snel in beeld komen bij de univer-

siteit, zodat de juiste hulp kan worden geboden. aanleiding 

vormen twee zelfdodingen van Radboud-studenten eind  

vorig jaar. De inschatting van Dienst studentenzaken dat door 

bindend studieadvies en financiële druk meer studenten in 

problemen komen, werd landelijk nieuws. 

2 DiEET GunsTiG Voor KinDErEn mET aDhD. 
Een individueel dieet heeft voor veel kinderen met aDHD een 

gunstig effect, blijkt uit een onderzoek onder leiding van 

hoogleraar Jan Buitelaar van het Donders institute for Brain 

Cognition and Behaviour. Volgens Buitelaar is het zinvol om 

een dergelijk dieet standaard toe te passen bij kinderen met 

aDHD of ODD. Zelfs buitenlandse media berichtten over het 

onderzoeksresultaat.

3 uniVErsiTEiT KomT DiErEnaCTiVisTEn DEEls 
 TEGEmoET. 
Met ruim 16.000 handtekeningen onderstreepte de anti 

 Dierproeven Coalitie zijn eis dat de Radboud Universiteit direct 

moet stoppen met alle experimenten met apen. De universiteit 

belooft het aantal verder te verminderen, maar zegt ook dat 

het bestaande onderzoek zal worden voortgezet. Robert 

Molenaar van de Coalitie zei na het overleg de druk op de 

 universiteit verder te gaan opvoeren.

4 raDbouD sTElT inTErnaTionaal  
CalamiTEiTEnplan op. 
Hoe handel je als Radboud Universiteit bij een noodsituatie als 

in Egypte? Hoe traceer je Radboud-studenten en wat regel je 

vervolgens voor ze? Het international Office (iO) heeft samen 

met de arbo- en Milieudienst een gedetailleerd Rampenplan 

opgesteld. Dat betekent wel dat er een betere registratie van 

buitenlandgangers moet komen, want het iO heeft ze niet 

 allemaal in beeld. Een aNP-bericht bracht een bescheiden 

mediagolf teweeg. 

5 ‘KraaK sTuDEnTEn-oV-ChipKaarT Was TE 
 VErWaChTEn’.
twee groningse studenten hebben de studenten-ov-chipkaart 

gekraakt en kunnen zowel door de week als in het weekend 

gratis reizen. Hoogleraar Digital security Bart Jacobs van de 

Radboud Universiteit staat niet te kijken van de kraak, maar gaat 

zelf de chipkaart niet verder onderzoeken. ‘wetenschappelijk 

zijn we klaar en ik wil niet arrogant reageren, maar we hebben 

deze gebeurtenissen al een paar jaar geleden voorspeld.’ 

‘Net zoals sommige mensen een hoger iQ hebben dan anderen, 
hebben sommigen bij hun geboorte meer meegekregen om een 

relatie te laten slagen dan anderen. Noem het ‘relatie-intelligentie’.’

De Nijmeegse psychologe tila Pronk in dagblad Trouw over haar promotie onderzoek, waaruit onder meer 
blijkt dat vreemdgaan geen keuze uit vrije wil is, maar een kwestie van hersencapaciteit.
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Geen 
beurspromovendi
De mogelijke invoering 
van een beurzensysteem 
voor promovenDi stuit 
op grote bezwaren bij 
ylva klaassen en erwin van 
rijswouD, bestuursleDen 
van het promovenDi over-
leg nijmegen (pon).
Binnen de VSNU broeit het idee 

om promovendi voortaan op een 

beurs aan te stellen in plaats van 

als werknemer, en de vorige week 

verschenen kabinetreactie op het 

rapport van de commissie Veer

man lijkt te suggereren dat het 

kabinet dit nu ook juridisch moge

lijk wil maken. Rechtszaken zoals 

in Groningen, waar beurspromo

vendi onlangs met succes protest 

aantekenden, zouden dan tot het 

verleden behoren. De Nederlandse 

universiteiten gaan dan ook hierin 

de Angelsaksische wereld achterna. 

De kern van de zaak is de discussie 

over de vraag of promovendi 

 formeel werknemers zijn of niet: 

mogen zij zonder arbeidsovereen

komst werk verrichten in opdracht 

van de universiteit? ‘Nee’, stelde de 

rechter eerder. Promovendi leve

ren een aanzienlijke bijdrage aan 

de wetenschappelijke output van 

universiteiten en moeten volgens 

de Hoge Raad daarom als werk

nemers beschouwd worden. Dit 

wordt bovendien ondersteund 

door het feit dat bursaalpromo

vendi gewoon loonbelasting beta

len. Het is ons inziens dus niet 

meer dan logisch dat promovendi 

ook de jure hun werknemersstatus 

behouden.

Naast deze principiële discussie 

kleeft er aan het bursaalsysteem in 

zijn huidige vorm een aantal 

belangrijke praktische nadelen. Zo 

hebben beurspromovendi geen 

recht op de arbeidsvoorwaarden 

en sociale zekerheid van werkne

mers: ze bouwen geen pensioen 

op, krijgen geen eindejaars en 

vakantieuitkering, kunnen geen 

aanspraak maken op reiskosten

vergoeding of op verlofregelingen 

demonsTrATie
De universiteit 

kan nog wat 
leren van 

Demonstreren

opinie
ook een opinie? StUUR ‘m 
NAAR REDActIE@VOx.RU.Nl. 
DE REDActIE HEEft HEt REcHt DE BRIEf IN DE kORtEN.

en genieten geen bescherming 

vanuit de cAO. Ze kunnen echter 

ook geen gebruik maken van de 

voordelen waar studenten over 

beschikken, zoals kortingen op bij

voorbeeld het openbaar vervoer 

en de mogelijkheid tot verlenging 

van de studiebeurs bij langdurige 

ziekte. 

Het bursaalsysteem heeft daar

naast verregaande gevolgen voor 

de toekomstperspectieven van 

beurspromovendi. Omdat zij niet 

meedraaien als medewerker bin

nen de universiteit doen ze minder 

ervaring op met de verschillende 

aspecten van werk binnen de 

 academische wereld. Zij mogen 

geen college geven, terwijl juist 

onderwijservaring zo belangrijk is 

voor een verdere loopbaan in de 

wetenschap.

Al deze aspecten maken dat pro

moveren met een beurs onaan

trekkelijker wordt, met als gevolg 

dat talentvolle studenten eerder 

voor een ‘echte’ baan zullen kie

zen. Daarnaast zijn gepromoveer

den minder goed uitgerust voor 

een wetenschappelijke carrière. 

Welke voordelen daaraan kleven 

voor de wetenschap? Wie het 

weet, mag het zeggen. maar 

beurspromovendi kosten tot een 

derde minder geld, terwijl ze de 

universiteiten wél de promotie

bonus van negentigduizend euro 

opleveren. Beurspromovendi doen 

de universitaire kassa rinkelen, 

maar moeten daar veel voor opge

geven. Hetzelfde werk voor min

der? Dat klinkt als uitbuiting van 

afgestudeerden die met hart voor 

de wetenschap en tegen beter 

weten in toch bereid zijn een beurs

positie te aanvaarden, omdat dat 

nu eenmaal een voorwaarde is voor 

een wetenschappelijke carrière. 

De Radboud Universiteit heeft zich 

gelukkig altijd fel tegenstander van 

een bursaalsysteem verklaard. We 

wensen haar collega’s van de 

VSNU deze wijsheid ook toe.

universiTeiT en 
demonsTrATie: A TAle 
from Two sides…
weten hooggeleerDen 
nog wel wat Demon-
streren is? Dat vraagt 
pieter leroy, hoog leraar 
beleiDswetenschappe-
lijke milieukunDe, zich 
ontgoochelD af na De 
onDerwijsDemonstratie 
in Den haag.
Helemaal verbaasd was ik niet, 

maar wel ontgoocheld, in Vox 10 

te lezen dat voor veel collega

hoogleraren de demonstratie in 

Den Haag op 21 januari hun eerste 

demonstratie ‘ever’ was… Zelf hing 

ik die middag in de lucht op weg 

naar Schiphol, terugkerend van 

een verre trip. Ik had me van tevo

ren bij rector en decaan afgemeld. 

met spijt, niet alleen voor de zaak 

zelve, maar ook, zo had ik er aan 

toegevoegd, omdat ik wellicht 

enkele jongere collega’s kon leren 

wat dat is, demonstreren. Ik wist 

niet hoezeer ik gelijk had. maar het 

was ‘waardig’, hoorde ik: goed zo.

mijn eerste moet in 1973 zijn 

geweest. Het Griekse kolonelsregi

me was op sterven na dood, maar 

een studentenprotest werd bloe

dig neergeslagen. Wij trokken door 

leuven en scandeerden ritmisch 

‘Papadopoulos, laat de Grieken 

los’. Er was in leuven een Grieks 

consulaat: dat werd het niet toe

gelaten einddoel van de manifes

tatie. In de Brusselsestraat en 

omgeving maakte ik voor het eerst 

kennis met traangas. Van oudere

jaars had ik intussen allerlei tips 

gekregen over hoe te demonstre

ren. Die kwamen nog vaak van pas. 
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In 197576 riepen we ‘neen aan de 

30 miljard’: voor dat bedrag – 

toenmalige Belgische frank! – 

 wilde minister van defensie Van 

den Boeynants nieuwe legervlieg

tuigen kopen. En in de jaren tach

tig protesteerden we massaal 

tegen de kernraketten: tot drie 

keer toe, met velen, in Brussel. 

liep geen van de huidige hoog

geleerden toen mee in Den Haag?

De kernraketten maakten me ech

ter ook duidelijk dat universiteit en 

demonstreren niet altijd verenig

baar zijn. Het ideaal van de acade

mische vrijheid betekent helaas 

niet dat de academie altijd voor 

vrije meningsuiting is. Begin jaren 

tachtig: ik was jong wetenschap

per in Antwerpen. Op de deur van 

mijn kamer, één van de vele deu

ren die op een middenplein uit

kwamen, hing een oproep voor 

een demonstratie tegen de kern

raketten. Op vrijdagmiddag werd ik 

door een toenmalig hooggeleerde 

gesommeerd: “leroy, doe die 

 poster weg”. Op zaterdag was er 

immers een voorlichtingsbijeen

komst – die poster zou de univer

sitaire zaak geen goed doen, zo 

werd mij gezegd. De hooggeleer

de was senator voor de christen

democraten. Die partij was er nog 

niet uit of ze voor of tegen die 

kernwapens was.

Er is op 21 januari geen druppel 

traangas gebezigd. Gelukkig. En 

toch: toen ik van de hooggeleerde 

demonstratie hoorde, rook ik her

inneringen uit leuven, en snoof ik 

bittere wierook voor de hoogge

leerde uit Antwerpen. Hebben we 

die types nog? De universiteit kan 

nog wat leren van demonstreren.

driemAAl 
hoerA voor 
lAnGsTudeerders
hoe langer je stuDeert, 
hoe groter De kans Dat je 
het ver schopt. schijt aan 
De langstuDeerDersboete 
Dus, vinDt gerke van heijs-
ter (22), stuDent beDrijfs-
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communicatie. ze is liD 
van twee stuDentenver-
enigingen en was vorig 
jaar preses van Dispuut 
l.u.m.e.n.
Het is momenteel hét gesprek van 

de dag onder studenten: de 

langstudeerdersboete van driedui

zend euro die kabinet Rutte wil 

gaan instellen. Volgens velen is het 

niet de oplossing om te bezuini

gen op het hoger onderwijs want 

studenten lopen om ‘goede’ rede

nen vertraging op, zoals een ver

keerde studiekeuze, zelfontwikke

ling naast de studie en natuurlijk 

ziekte of andere persoonlijke 

omstandigheden. Deze tegenargu

menten kennen we ondertussen 

allemaal.

Ik ben ook langstudeerder. Deels 

vrijwillig, deels door persoonlijke 

omstandigheden. toch hebben 

mijn vrijwillige keuzes de belang

rijkste rol gespeeld. Het begon 

toen ik op kamers ging in Nijme

gen. Nieuwe stad, nieuwe vrien

den, nieuwe kamer. Ik wilde alles 

ontdekken en van alles meegenie

ten. Zo hing ik liever aan de bar 

met een goudgele rakker in de 

hand (en dat doe ik overigens nog 

steeds graag), dan dat ik tot ’s 

avonds laat aan mijn studie bezig 

was. Daarnaast heb ik in mijn eer

ste drie studiejaren plaatsgenomen 

in een aantal commissies en heb ik 

zelfs een bestuursjaar (deeltijd) 

gedraaid. 

toch heb ik van dit alles geen spijt. 

Zelfontwikkeling en ontdekking 

zijn fundamenteel voor een student. 

Je begint immers aan een nieuwe 

levensfase die je voorbereidt op 

het leven in ‘de echte wereld’.

Er zijn minstens drie redenen 

waarom Ik er ‘trots’ op ben om 

langstudeerder te zijn. Op de der

de plaats staat Halbe Zijlstra, 

staatssecretaris van Onderwijs, 

cultuur en Wetenschap. Studie

carrière: 7 jaar. Op de tweede 

plaats komt mark Rutte, premier 

van Nederland. Studiecarrière: 

eveneens 7 jaar. En overduidelijk 

op de eerste plaats eindigt maxime 

Verhagen, vicepremier en minister 

van Economische Zaken, land

bouw en Innovatie. Studiecarrière: 

maar liefst 11 jaar. Driemaal hoera 

voor onze landsbestuurders, de 

langstudeerders!

De moraal van dit verhaal: heb de 

spreekwoordelijke schijt aan die 

boete van drieduizend euro want 

hoe langer je studeert, hoe groter 

de kans dat je het tot staatssecre

taris, vicepremier of zelfs minister

president schopt.

StUDIO lAkmoes
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De dierenactivisten en de Nijmeegse universiteit staan sinds deze 
maand lijnrecht tegenover elkaar. Stop apenonderzoek nu, vindt 
de een. Voor het hogere doel mogen apen op het offerblok van 
de wetenschap, zegt de ander. De dierenactivisten beloven een 
hete lente, met meer acties.
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‘Afscheid 
vAn een 
AAp is ook 
voor ons 
emotioneel’
Tekst: Paul van den Broek en Martine Zuidweg
Illustratie: Roel Venderbosch / Fotografie: Bert Beelen

D
e driejarige Joris zit op zijn 
kamertje en kijkt op een klein tv-
toestel in de hoek naar Teletubbies. 
Hij zou best wat vaker met leeftijds-
genootjes buiten willen ravotten. 

En dat gekriebel aan zijn hoofd maakt hem wel 
eens zenuwachtig. Maar zijn kamer is leuk inge-
richt, er zijn kameraadjes in de buurt, het eten 
is fantastisch en de mensen om hem heen zijn 
alleraardigst. 

Joris is een resusaap. In het Centraal Dieren-
laboratorium op de Nijmeegse campus zijn er 
zestien van gehuisvest, allemaal bestemd voor 
neurologisch onderzoek. Maar de Anti Dier-
proeven Coalitie is het nu beu. Gewapend met 
een nieuw Frans onderzoek bestookte de Coali-
tie vorig jaar de vier onderzoeksinstellingen in 
Nederland en Vlaanderen waar neurologisch 
onderzoek op apen wordt verricht. De Radboud 
Universiteit is daar één van, naast de universi-
teiten van Utrecht, Amsterdam en Leuven. 
Maandag 14 februari toog de Coalitie naar 
 Nijmegen, gesterkt door 16.000 handtekenin-
gen onder een petitie die oproept onmiddellijk 
met het apenonderzoek te stoppen, én een 
document dat moet aantonen dat hersen-

onderzoek op apen onzin is (zie kader).
“Mooi dat het Valentijnsdag is vandaag”, 

roept een montere Robert Molenaar van de 
Coalitie als hij de twee dozen met handtekenin-
gen overhandigt aan Roelof de Wijkerslooth, 
voorzitter van het college van bestuur. “Dit is  
de dag van de liefde. Wij vinden dat ook de  
Nijmeegse apen alle liefde verdienen.” Het 
 ontvangstcomité op de stoep van het dieren-
laboratorium bestaat die maandag uit De 
 Wijkerslooth en Merel Ritskes, directeur van 
het lab. Zes fotografen en cameramensen staan 
in de aanslag om het moment van overhan-
diging vast te leggen. Al een week is de univer-
siteit druk met haar weerwoord tegen de dieren-
activisten.

“Met activistische groepen is er altijd een 
zekere spanning”, aldus Ritskes een paar dagen 
voor de overhandiging van de handtekeningen. 
“Ook al zijn wij in Nijmegen nog nooit bedreigd 
geweest, we weten natuurlijk van venijnige indi-
viduele acties tegen personen.” Ritskes doelt op 
het Dieren Bevrijdings Front, dat twee jaar gele-
den fel uithaalde naar het initiatief voor een 
bedrijvenpark in Venray. Met succes, onder 
meer vanwege intimiderende acties waarbij de 

WeTenschappers verDeDIgen apenonDerzoek
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de (on)zin vAn 
neurologisch Apenonderzoek
De anti Dierproeven coalitie schermt met een Frans onderzoeksrapport 

uit 2010, dat verklaart waarom onderzoek aan apen niet nodig is. John 

van opstal, hoogleraar Fysiologie in nijmegen en een van de nijmeegse 

apenonderzoekers, pareert vijf stellingen van de dieractivisten.

initiatiefnemers ook thuis werden opgezocht. 
Ritskes: “We gaan er niet van uit dat de Coalitie 
is gelinkt aan extremere groepen, al kun je dat 
nooit weten. Maar tot nu toe is de Coalitie een 
betrouwbare partner gebleken.”
 
druk van buiten
Het Centraal Dierenlaboratorium ligt er half 
februari vredig bij. Geen spoor van dreigingen 
die boven het hoofd hangen, en ook directeur 
Merel Ritskes is de rust in eigen persoon. De 
vraag die op tafel ligt is of Ritskes de actievoer-
ders niet meer dan beu is. Ziet zij hen vooral als 
hinderlijke pottenkijkers die de academische 
rust komen storen van onderzoekers die 
belangrijk werk willen verrichten? Het verras-
sende antwoord: niets van dat al. “Ik heb zelfs 
wel respect voor de mensen van de Coalitie. De 
druk van buiten zorgt ervoor dat wij alert blij-
ven om het dierenwelzijn in acht te nemen. 
Juist met het oog op de onderzoeksresultaten 
heb je niks aan dieren die gestrest zijn.”

Ritskes vertelt dat het onderzoek met apen 
aan de strengste ethische normen moet vol-
doen, waar een aparte commissie op toeziet. 
Ook huisvesting, verzorging en gezondheid zijn 

stelling  er is geen weten

schappelijk bewijs dat onder

steunt dat fundamenteel onder

zoek met gebruik van dieren 

heeft geleid tot nuttige behande

lingen voor mensen.  

van opsTaL: “We zijn steeds beter 

in staat om met neuroprotheses 

een koppeling te maken tussen 

hersenactiviteit en ledematen, wat 

onder meer van belang is voor 

mensen met een dwarslaesie die 

zo toch kunnen bewegen. Het is, 

net als de deep brain stimulation 

bij Parkinsonpatiënten, een toe-

passing die zonder apenonderzoek 

ondenkbaar zou zijn geweest.” 

 

stelling  De idee dat apen

hersenen een verkleinde versie 

zijn van hersenen van de mens is 

een misverstand.  

van opsTaL: “Natuurlijk zijn apen-

hersenen niet hetzelfde, maar het 

brein van de aap ligt wel het dicht-

ste bij dat van de mens. Wat wij 

vooral bestuderen bij apen zijn de 

basale cognitieve processen, zoals 

oogbewegingen, en die zijn bij 

apen en mensen juist heel verge-

lijkbaar.”  

 

stelling  steeds geavanceerde 

methodes om het mensenbrein te 

onderzoeken, zoals de hersen

scans van het nijmeegse Donders 

centrum, maken hersenonder

zoek bij apen achterhaald. 

van opsTaL:  “Hersenscans heb-

ben onvoldoende precisie om de 

neurologische processen te 

meten. Vergeet daarbij niet dat een 

zinvolle interpretatie van bijvoor-

beeld fMRI-scans alleen mogelijk 

is dankzij de meetgegevens uit 

apen. Met alleen vervangende 

technieken zouden we bijvoor-

beeld nooit zoveel kennis over de 

biomarkers krijgen, dat zijn biolo-

gische markeringen die uniek zijn 

voor een bepaalde ziekte. Bij 

 Parkinson zijn dat bijvoorbeeld 

bepaalde oogbewegingen, waar-

aan je de ziekte in een vroeg stadi-

um kunt herkennen. Welke hersen-

circuits zijn betrokken bij die 

oogbewegingen weten we dankzij 

apenonderzoek.”  

 

stelling  De ‘deep brain stimu

lation’ als panacee tegen parkin

son, tot stand gekomen dankzij 

onderzoek bij apen, is door meer

dere onderzoekers in twijfel 

getrokken.  

van opsTaL: “Volgens mij is het 

onzin. In Engeland is in 2007 het 

Weatherall-rapport verschenen 

waarin een divers pluimage van 

wetenschappers het apenonder-

zoek kritisch tegen het licht heeft 

gehouden en heeft bekeken of het 

niet anders kan. Zij kwamen tot de 

onomstotelijke conclusie dat het 

apenonderzoek nodig is. Begrijp 

me goed: wij doen dit niet voor 

onze lol. Het zijn ongelooflijk 

moeilijke experimenten, al is het 

maar omdat je elk dier heel inten-

sief moet trainen voordat je aan 

een onderzoek kunt beginnen.” 

 

stelling  elk apenleven dat we 

kunnen redden is er één. 

van opsTaL “Moeten we mensen 

dan maar laten creperen? In de 

universele verklaring van de 

 rechten van de mens is het recht 

op goede gezondheidszorg veran-

kerd. Die waarde staat boven het 

leven van een proefdier.”

robert Molenaar biedt collegevoorzitter 

De Wijkerslooth de petitie aan

een onderzoeker voert een van de apen 

in het nijmeegse dierenlaboratorium
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allemaal piekfijn in orde. “Ik heb twee jaar gele-
den mensen van de Coalitie hier rondgeleid. 
Wij hebben niks te verbergen. Wij kunnen ver-
dedigen wat we doen.” In Nijmegen zijn zo’n 
tien tot vijftien onderzoekers betrokken bij het 
apenonderzoek, en het heeft geen enkele zin 
om verstoppertje te spelen, zegt Ritskes, ook al 
loop je met openheid een zeker risico. “Buiten-
staanders kunnen onze onderzoekers toch wel 
vinden door naar hun publicaties te zoeken. 
Wij moedigen onze onderzoekers zelfs aan om 
naar buiten te treden, om zo goed mogelijk uit 
te leggen waarom ze apen nodig hebben voor 
onderzoek.” Terughoudendheid werkt ave-
rechts, weet Ritskes. “Wie zich gaat verstoppen 
maakt zich alleen maar verdachter.”

Een van de onderzoekers die met apen heeft 
gewerkt is Stan Gielen, sinds september decaan 
van de bètafaculteit. Inderdaad, uitleggen moet, 
bevestigt hij de woorden van Ritskes. “Zeker als 
je met apen werkt, dieren die dichtbij ons staan 
en waar emoties dan al sneller een rol gaan spe-
len.” En die emoties van de buitenwacht vinden 
een weerklank bij de onderzoekers zelf, zegt 
Gielen, en ook dát mag worden uitgelegd. 
“Onderzoekers trekken gemiddeld vijf tot zes 

jaar op met een aap, zo’n twintig uur per week. 
Die apen hebben allemaal een naam. Voor nie-
mand is een aap alleen maar een instrument. 
Ook voor mij was het altijd weer emotioneel als 
je afscheid moest nemen van de aap met wie  
je zo lang hebt gewerkt.” Aan het einde van  
de experimenteerperiode worden alle 
 Nijmeegse apen gedood voor post mortem 
 hersenonderzoek.
 
computersimulaties
De hamvraag is waarom het apenonderzoek 
eigenlijk gebeurt. Waarom niet gebruik maken 
van alternatieve technieken, waarom niet nog 
meer met computersimulaties doen, waarom 
niet nog beter profiteren van die prachtige her-
senplaatjes zoals in Nijmegen het Donders 
Instituut die aflevert? We doen al wat we kun-
nen, verzucht Merel Ritskes, die vragen als deze 
al duizend keer heeft beantwoord. En dan 

‘Voor NiemaND 
iS eeN aap Alleen 
mAAr een instrument’

noemt ze de drie v’s, zeg maar: de drie geboden 
van het dieronderzoek, die elke onderzoeker 
boven het bed heeft hangen. Die v’s staan voor 
verfijning, vervanging en vermindering. 

Dankzij verfijning zorg je voor zo min moge-
lijk leed voor de dieren, met vervanging zoek je 
andere middelen dan apen om hetzelfde te 
onderzoeken, en de uitkomst is de derde v van 
vermindering. In Nijmegen is het aantal resus-
apen de laatste vier jaar al teruggebracht van 21 
naar 16, ook dankzij betere technieken die het 
mogelijk maken aan dezelfde aap meerdere 
onderzoeken te doen. In Nijmegen is de laatste 
vier jaar het aantal dierproeven al met al  
met dertig procent gedaald. En het kan nog 
minder. Nadat de Coalitie half februari haar 
handtekeningen had overgedragen, deed de 
 universiteit de plechtige belofte om het aantal 
apen nog verder terug te brengen. Maar hóe 
snel vertelde de universiteit er niet bij. En even-
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student2011
lieke von Berg, derdejaars student 
Nederlands aan de radboud Universiteit, 
werpt elke Vox een kritische blik op 
campus, studentenleven en onderwijs.

min of ooit alle apen de campus gaan verlaten. 
De universiteit kwam deze maand de apenlief-
hebbers wel deels tegemoet. Zo zal alleen onder-
zoek aan apen worden verricht als het echt niet 
anders kan, en als het maatschappelijk nut 
onomstotelijk is aan te tonen. Dit beleid geldt 
overigens al jaren, maar de belofte is om het 
nut nóg beter uit te leggen. 

Maar vervanging van onderzoek aan apen 
heeft zo zijn grenzen, zegt Stan Gielen. Het idee 
van de dierenactivisten dat de steeds verfijndere 
hersenscans het apenonderzoek kunnen ver-
vangen, berust op een misverstand. Die tech-
niek levert plaatjes op van het binnenste van 
onze hersenen, met kleurtjes die oplichten naar 
gelang een hersengebied actief is, waardoor 
onderzoekers kunnen nagaan welke hersenge-
bieden actief zijn in reactie op een bepaalde 
taak. Mooie plaatjes, beaamt Gielen, maar wat 
je erop ziet is de bloedtoevoer naar bepaalde 
hersendelen. Je ziet wel dát er iets gebeurt, maar 
niet precies hoe, legt Gielen uit. “Om te achter-
halen hoe die activiteit ontstaat, moet je echt de 
hersenen in. Je moet echt in de cellen gaan 
meten. Dat kan niet anders.”
 
maatschappelijk belang
De betrokkenen hebben er geen enkele moeite 
mee om meer dan ooit het maatschappelijk 
belang van het apenonderzoek te benadrukken. 
Stan Gielen: “De pure fascinatie van de weten-
schapper die naar sterren kijkt geldt voor apen-
onderzoekers niet. Het apenonderzoek moet 
nut hebben.” Als icoon van nut wordt in Nij-
megen het Parkinson-onderzoek op het schild 
gehesen. “Zonder neurologisch apenonderzoek 
zouden we nooit zover zijn gekomen met de 
behandeling van Parkinson”, zegt Ritskes. Het 
aanbrengen van elektroden in de hersenen van 
Parkinson-patiënten zoals nu gangbaar is, is 
geheel te danken aan de apen, voegt Gielen toe. 
En nuttig is het onderzoek heus niet alleen 
omdat aapactivisten dat eisen. Ritskes wijst op 
de ethische code, waarin hoge eisen worden 
gesteld aan toepassing. En Gielen noemt tijd-
schriften als Nature en Science, die neurologi-
sche artikelen niet eens accepteren als de 

onderzoeker het maatschappelijk belang niet 
kan uitleggen. “Wat dacht je van de Nobelprijs? 
Die krijg je nooit alleen vanwege een mooi 
 fundamenteel resultaat.”

Hoe goed de uitleg ook is, steeds meer onder-
zoeksinstituten halen bakzeil. Tenminste, de 
Coalitie pronkt met het stopzetten van het 
 neurologisch apenonderzoek op de Utrechtse 
Uithof, waar de laatste vijf apen dit voorjaar 
zullen vertrekken om bij de Stichting AAP in 
Almere te genieten van een rustige oude dag. 
Dat klopt, zegt de Utrechtse persvoorlichter Roy 
Keeris, maar niet als reactie op de activisten. Hij 
legt uit dat al een paar jaar geleden is besloten 
om met deze apen te stoppen, vanwege de 
“complexe en dure huisvesting”, al verzekert 
Keeris dat er ook ethische overwegingen aan ten 
grondslag liggen. Utrecht doet nog wel onder-
zoek met apen, alleen niet op de Uithof, maar 
in het primatencentrum van TNO in Rijswijk. 
De bulk van de research is gedragsonderzoek. 
Hoewel veel minder belastend voor de apen, is 
de Coalitie ook met de Rijswijkse apen niet 
gelukkig. Die studies doe je maar in het wild, 
zonder de apen te storen, aldus de stelling van 
de activisten.

Na februari zijn de apen in Nijmegen niet 
uit het nieuws, belooft de Coalitie. Nu de uni-
versiteit niet ingaat op de eis om onmiddellijk 
te stoppen, kondigt Robert Molenaar van de 
Coalitie nieuwe acties aan. Er komen radiospot-
jes en niemand hoeft in mei vreemd op te kij-
ken als bij het jaarfeest van de universiteit 
enkele apen de dies komen verlevendigen. Maar 
Ritskes laat zich niet uit het veld slaan. Nu 
stoppen zou heel dom zijn, zegt ze. Zonde van 
het jarenlange onderzoek dat ineens de prullen-
mand in gaat, zegt ze.  
De trekpartij aan de aap zal wel even voortdu-
ren, want de wetenschapper en activist spreken 
elkaars taal niet. “Elk dierenleven dat we nu 
kunnen redden is er één”, aldus de drijfveer van 
activist Robert Molenaar. Met daartegenover de 
drijfveer van een wetenschapper als Stan Gielen 
die de hersenen wil leren begrijpen. “Wie wil 
een kwaal als Alzheimer niet de wereld uit heb-
ben? Zonder apen kan dat voorlopig niet.”*

‘ZoNDer NeUrologiSch apeN
oNDerZoek ZoUDeN we Nooit 
ZoVer ZijN gekomeN met De 
 BehAndeling vAn pArkinson’

onoprecht veinzen
academische vaardigheden, voorschriften en 

regeltjes – talloze uren college zijn eraan 

besteed. zo heb ik sinds het begin van mijn 

studie geleerd dat je het geven van een 

 presentatie bij voorkeur niet doet door met 

je handen in je zakken wat te mompelen in 

de richting van je schoenen. Dat je een 

wetenschappelijk artikel niet eindigt met een 

uitgebreid dankwoord waarin je je erkentelijk 

toont voor de steun van je ouders, je 

 vrienden, je docenten, je huisgenoten, de 

buurvrouw, de bibliothecaresse, de refter

medewerkers en niet te vergeten de staats

secretaris van onderwijs. Dat plagiaat plegen 

niet mag en dat Wikipedia geen goede bron 

is – om nog maar te zwijgen over het plagië

ren van Wikipedia. stuk voor stuk zaken die 

allemaal heel nuttig zijn om te leren, maar ik 

mis iets. Ik krijg steeds meer de indruk dat de 

hele universiteit gestoeld is op één bepaalde 

vaardigheid, een vaardigheid die ik niet in de 

vingers heb. Ik realiseerde het me weer eens 

op de maandag van de kellendonklezing: ten 

overstaan van een volledig vergrijsde aula, 

waar slechts een handjevol al dan niet ver

plicht aanwezige studenten de gemiddelde 

leeftijd lichtjes omlaag haalde, spraken 

zowel arnon grunberg als gerrit komrij over 

‘oprecht veinzen’. Dit thema kwam echter 

pas écht goed tot leven bij de borrel nadien. 

De argeloze aanschouwer van dit tafereel zal 

misschien denken dat hier iets gezelligs aan 

de gang was. Maar een beetje borrelweten

schapper is in staat om te zien wat er daad

werkelijk gebeurde. De geliefde borrel is 

niets meer en niets minder dan een professi

onele setting om te oefenen in het oprecht 

veinzen. napraten? netwerken? Laat me niet 

lachen. De borrel is één grote komedie. 

 sommige studenten hebben het al opgege

ven om hieraan mee te doen. zij ontwikkelen 

de vaardigheid om zich vlak voor de borrel 

uit de voeten te maken, zo snel dat niemand 

het opmerkt. Dat is voor mij geen optie –  

wie een academische toekomst voor ogen 

heeft, zal boven alles moeten leren oprecht 

te veinzen. Ik blijf het maar proberen, maar 

kom niet verder dan onoprecht veinzen.  

Tijd voor de oprichting van een academisch 

Borrelcentrum.
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N
a twee zelfdodingen onder Nijmeegse 

 studenten dit jaar, wil de universiteit 

 studenten met wie het niet goed gaat 

 eerder in beeld krijgen. Dit nieuws wierp 

de vraag op of er een verband bestaat tussen toe-

nemende studiedruk en zelfdoding. Vox maakt een 

ronde langs landelijke deskundigen op zoek naar 

het antwoord.

“Met de invoering van het bindend studieadvies, ont-

staat er een toenemende druk op studenten”, aldus 

directeur Studentenzaken Wim Brand op 17 februari 

op de nieuwssite van de universiteit. Hiermee droeg hij 

een steentje bij aan het fundament onder het nieuwe 

beleid van de universiteit om studenten in geestelijke 

nood op te sporen, actueel geworden vanwege al 

twee zelfdodingen dit academisch jaar onder 

 studenten, waar volgens het college van bestuur 

één het gemiddelde is. 

In het artikel op de nieuwssite werd een verband 

gesuggereerd tussen zelfdoding bij studenten en 

 studiedruk. Dat leidde tot een hype in de media. Het 

college van bestuur nam in een persverklaring afstand 

van die suggestie. 

Wat betreft het college is de discussie gesloten. Op de 

nieuwssite verschenen enkele reacties die nieuwe 

vragen oproepen. Om met Brand te suggereren dat er 

een verband bestaat is ongegrond, aldus een van de 

reageerders, maar ‘daar tegenover beweren dat het 

niets met studiedruk heeft te maken (is) even onge-

grond en getuigt van weinig respect’. ‘Hoe weet de 

Radboud Universiteit wat de reden voor de zelfdoding 

is van deze studenten’, aldus een andere reactie. 

‘Deze snel genomen uitspraken komen over als een 

soort misplaatst defensiemechanisme.’ 

Einde discussie? We vragen eerst even na bij het 

 college of er grond is voor de uitspraak om de relatie 

tussen studiedruk en zelfdoding geheel weg te wuiven. 

Een bewijs hiervoor wordt niet geleverd, althans: de 

woordvoerder van het college “wil over deze kwestie 

helemaal niets meer zeggen”.  Ton Boekhorst, 
 studentenpsycholoog in Groningen en eerste man 

van de Nederlandse sectie in dit vakgebied, reageert 

desgevraagd met: “We weten het gewoon niet. Ik 

bepleit in dit soort discussies de grootst mogelijk 

terughoudendheid.” Er is geen fundament waarop het 

verband tussen beide kan rusten, zegt hij, en evenmin 

kan met zekerheid het tegendeel worden beweerd. 

“Daarvoor zul je toch echt onderzoek moeten doen, 

en als je dat niet hebt gedaan, kun je beter geen 

 uitspraken doen, noch in de ene, noch in de andere 

richting.”    

Ook voor Willem van der Does, hoogleraar Klinische 

psychologie in Leiden, hoeft de discussie nog niet op 

slot. Hij is een erkend publicist op het gebied van 

depressies, en ook híj kan slechts in algemene zin uit-

spraken doen. Geestelijke nood houdt verband met 

chronische stress of wordt uitgelokt door bepaalde 

events, doceert hij. Daarbij speelt de specifi eke per-

soonlijkheid van betrokkenen een rol, want ook onder 

de meest extreme omstandigheden zijn er mensen 

die normaal reageren, terwijl anderen door het lint 

gaan. Kijkend naar stressoren als studiedruk, kan Van 

der Does wel een uitspraak doen. “Elke stressfactor is 

er eentje. Maar evengoed is voor menig student stu-

diedruk juist goed voor het geestelijk welzijn, want 

het kan een handvat bieden dat je behoedt voor een 

te ongedi� erentieerd bestaan met te veel keuze-

vrijheden.” Ook Van der Does bepleit meer onder-

zoek: “Kijk naar landen als de VS, China of Japan waar 

de studiedruk hoog is, en ga na wat de suïcide is 

onder studenten.” 

Is er een verband 
tussen studiedruk 
en zelfdoding?

Tekst: Paul van den Broek  

Radboud 
Universiteit 
Nijmegen

Masterweek 
28 februari t/m 4 maart
Informatie over al onze masteropleidingen en 
de nieuwe honoursprogramma’s in de masterfase

Programma en aanmelding:
www.ru.nl/masterweekwww.ru.nl/masterweek
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Deze maand viert het Algemeen Nijmeegs Studentenblad (ANS) zijn 25-jarig 
jubileum. Vox peilde de mening van 300 studenten over ANS, en legde deze 
voor aan hoofdredacteur Henk Strikkers en redacteur Jozien Wijkhuijs. 
Hoe goed kennen zij hun lezers, en hoe schatten zij de waardering in van 
studenten voor hun blad? “Ik had toch gehoopt dat ANS bekender was.”

25jaar 
ans
Tekst: Carolien Dircken en Paul van den Broek / Foto: Erik van ’t Hullenaar / Met dank aan: Anouk Broersma en Ruud Vos

‘ANS WIe?’
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H
et is rustig op de ANS-redactie. Twee 
medewerkers lopen binnen, schuiven 
achter de computer en vertrekken weer, 
terwijl Jozien koffie zet in de ruimte in 
de kelder van het Gymnasion. Twintig 

uur per week besteedt zij, naast haar studie literatuur-
wetenschap, aan het schrijven van artikelen voor het 
blad dat deze maand een kwart eeuw bestaat. Hoofd-
redacteur Henk Strikkers, die na zijn bachelor rechten 
een tussenjaar heeft genomen om aan ANS te werken, 
zit aan een volgekladde tafel, in een hoek van de 
ruimte die verder gevuld is met lege bierkratten, prik-
borden en oude ANS-covers. Een redactie zoals je die 
zou verwachten bij een studentenblad. Veel vergelij-
kingsmateriaal is er echter niet. Alleen in Amsterdam 
bestaat een dergelijk blad, Propria Cures, naast het 
officiële universiteitsmagazine.

Vox grijpt het zilveren jubileum van haar zusterblad 
aan om het bestaansrecht van ANS te peilen. Drie-
honderd studenten kregen vragen voorgelegd over hun 
bekendheid met ANS en over de mate waarin ze het 
lezen. Ze reageerden op acht stelling om hun waarde-
ring voor ‘hun’ blad uit te drukken. Gewapend met de 
resultaten van het onderzoek werden de nieren 
geproefd van de ANS-redactie. Hebben Henk en Jozien 
een reëel beeld van de waardering van studenten over 
hun blad? En wat zien zij als meerwaarde van ANS 
naast een officieel universiteitsmedium in een tijd 
waarin bezuinigingen aan de orde van de dag zijn en 
papieren media met uitsterven worden bedreigd? 

Human interest
Het bestaansrecht, verdedigt Henk meteen, zit ‘m in 
het hoge gehalte human interest in ANS. Henk: “Vox 

belicht die leuke verhalen wat minder. Daarnaast zor-
gen we voor diepgang in onderwerpen die onze lezers 
aanspreken en nemen we een kritische houding aan 
ten opzichte van alles wat zich in de onderwijswereld 
en de Radboud Universiteit afspeelt.” De hoofdredac-
teur begrijpt de vraag naar het bestaansrecht van het 
maandblad wel en beseft maar al te goed dat ANS 
voortkomt uit een unieke traditie. Henk: “Als ANS nu 
zou moeten worden opgericht, vrees ik dat het minder 
kans van slagen zou hebben. Het kost niet alleen veel 
tijd, wat studenten straks waarschijnlijk helemaal niet 
meer hebben, maar ook geld. En probeer maar eens uit 
te leggen dat er een gratis tijdschrift voor studenten 
zou moeten komen in plaats van een website. Dat 
wordt steeds moeilijker. Toch blijven mensen gehecht 
aan papier. Dat is leuker en leest fijner. Bovendien kun 
je de diepgang die wij zoeken amper kwijt online: zelfs 
interviews moeten we inkorten om de leesbaarheid te 
vergroten. Die langere verhalen maken ANS juist inte-
ressant en onderscheidend.”

Om te bepalen wat lezers echt interessant vinden, 
kijken de redacteuren vaak naar zichzelf en hun omge-
ving. Jozien: “Wij zijn de doelgroep. Wij zijn immers 
ook allemaal studenten die colleges volgen aan deze 
universiteit.” Dat ze in het laatste nummer Antoinette 
Beumer interviewden, een regisseuse die qua stad   
en leeftijd niet aansluit bij de studenten, iets waar 
subsidieverstrekker SNUF in het verleden al eens een 
redactie voor op het matje riep, kunnen de redacteuren 
dan ook verantwoorden vanuit hun eigen interesses. 
Henk: “We proberen zoveel mogelijk verschillende 
mensen te spreken – muzikanten, filmmakers, schrij-
vers – omdat studenten dat interessant vinden. Dat 
hier geen filmopleiding is, wil niet zeggen dat onze 

Om De ANS-reDActeureN WAt HANDVAteN te bIeDeN bIJ De ANAlySe VAN HuN blAD, HIelD VOx 

eeN enquête onder drieHonderd studenten AAN De rADbOuD uNIVerSIteIt. ruIm De Helft 

VAN De reSpONDeNteN WAS bekeND met ANS eN bOOg zIcH OVer De StellINgeN DIe De leIDrAAD 

VOrmeN IN DIt ArtIkel. beNIeuWD NAAr De uItSlAgeN? kIJk Op www.ru.nl/nieuws

De ANS-redactie met rechts in beeld Henk Strikkers en Josien Wijkhuis
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‘prObeer mAAr eeNS uIt te leggeN DAt er 
eeN gratis tijdscHrift voor studenten 
zOu mOeteN kOmeN IN plAAtS VAN eeN 
WebSIte. DAt WOrDt SteeDS mOeIlIJker’

lezers geen film kijken. Wat dat betreft kijken wij ver-
der dan Vox, over de grenzen van de universiteit. Maar 
we streven er wel naar om in elk nummer minstens 
één artikel te plaatsen dat gerelateerd is aan ontwikke-
lingen aan de Radboud Universiteit.”

Ondanks het brede spectrum aan onderwerpen 
waarmee de redactie haar lezers bedient, hebben de 
twee redacteuren beiden een politieke interviewkandi-
daat bovenaan hun lijstje staan. Henk: “Het liefst zou 
ik Halbe Zijlstra eens vragen hoe hij de toekomst van 
het Nederlandse onderwijs ziet.” Jozien zou Geert 
Wilders willen voorhouden of hij werkelijk het beste 
voorheeft met de Nederlandse samenleving. “Maar 
ook in andere artikelen willen we dat onze lezers iets 
te weten kunnen komen, iets nieuws kunnen lezen. 
Maar dan moeten ze wel eerst de ANS uit de bakken 
pakken en er daadwerkelijk energie in steken om ook 
de diepgaande analyses en interviews te lezen.”

leeshonger naar ANS
Vox vroeg driehonderd studenten, eerlijk verdeeld over 
opleidingen en studiejaren, naar hun bekendheid met 
ANS. Weet men überhaupt van het bestaan van dit 
blad? Nee, zegt achttien procent. Iets meer dan de 
helft van de studenten blijkt wel bekend te zijn met 
ANS en bij de rest gaat alleen een belletje rinkelen. Een 
teleurstellend resultaat voor de redactie: Jozien schatte 
vooraf in dat zeventig procent van de studenten ANS 
zou kennen. Henk minder, maar beide redacteuren 
hoopten dat hooguit tien procent van de geënquêteer-
den hun blad niet kenden. Jozien: “Ik ken vooral 
 mensen die dezelfde interesses hebben en ANS dus 
fanatiek lezen of ten minste kennen.” Henk moet 
even slikken over de achttien procent die ‘nooit van 
gehoord’ invulde. “Veel eerstejaarsstudenten moeten 
ons nog leren kennen”, probeert Henk te verklaren. 
Dat ANS dit jaar uit de introductietasjes geweerd werd 
(zie kader), heeft daar naar zijn idee weinig mee te 
maken. “Maar,” zegt Jozien, “ik zou pas teleurgesteld 
zijn als blijkt dat een groot deel van de mensen die ons 
kennen, ANS helemaal niet leest.” 

Beide redacteuren zijn onaangenaam verrast over de 
volgende uitslag in het Vox-onderzoek: van de mensen 
die ANS kennen, geeft maar liefst een derde te kennen 
het blad nooit te lezen, bijna de helft leest een paar 
nummers per jaar en twintig procent (bijna) elk num-
mer. Het percentage nooit-lezers hadden beide redac-
teuren veel lager ingeschat, zo’n twintig procent. 
Henk: “Ik snap wel dat er maar weinig mensen zijn die 
echt wachten op een nieuw nummer, maar ik denk 
dat veel studenten wel vaker naar ANS zouden grijpen 
als ze een paar nummers gelezen hebben. Het is dus 
maar afwachten of er van die 45 procent die een paar 
nummers per jaar leest een aantal mensen vaste lezers 
zal worden.” Jozien kan de uitslag relativeren. “We 
hebben een groep trouwe lezers en daar zijn we heel 
blij mee.”

Dat die vaste lezers vooral blij zijn met het het ken-
merk ‘gratis’ dat bij ANS hoort, blijkt uit het resultaat 
op de vraag of studenten voor het blad zouden willen 
betalen. Slechts drie procent van de respondenten zou 
zijn portemonnee trekken als hij daarmee een paar 
artikelen zou kunnen lezen. Hoewel beide redacteuren 
het aantal betalende lezers fors overschatten, kunnen 
ze zich gemakkelijk neerleggen bij de harde waarheid. 
“Een laag aantal dat wil betalen is logisch”, zeggen 
Henk en Jozien. “Dat is een maatschappelijke ontwik-
keling: het aanbod is groot en vooral studenten zullen 
niet zo snel gaan betalen voor een medium. Zelf zou-
den we dat ook niet doen.” 

links en zurig
Dat de redactie van ANS een breed scala aan onder-
werpen aansnijdt om haar lezers tevreden te houden, 
blijkt al uit de verklaring van Henk en Jozien voor de 
keuze van hun interviewkandidaten. Maar wat vinden 
de lezers van de onderwerpkeuze? Henk: “Ik denk dat 
ongeveer een kwart van de lezers vindt dat wij schrij-
ven over zaken die hen aangaan. Je kunt niet alles 
brengen en niet iedereen bereiken, dus dat lijkt me een 
reëel cijfer.” Bij het horen van het cijfer dat Vox uit-
viste, 42 procent van de lezers is het eens met de stel-
ling ‘ANS schrijft genoeg over zaken die mij aangaan’, 
zijn Henk en Jozien onder de indruk. “Zo’n interview 
met Cohen of een artikel over porno: dat trekt veel 
lezers. Daar zijn we heel blij mee.”

Eveneens 42 procent van de ANS-lezers vindt dat 
ANS in de regel boeiende onderwerpen brengt, ook al 
sluiten ze niet direct aan bij hun belevingswereld. 
Jozien zegt trots: “Laatst hadden we een artikel over de 
toekomst van België. Niet iets dat direct aansluit bij 
het studentenleven, maar wel iets waar studenten over 
lezen en meer over willen weten.” Dat ANS vooral 
weet aan te sluiten bij de belevingswereld van tweede-
jaarsstudenten, zoals de cijfers van het onderzoek aan-
tonen, vindt Jozien niet verrassend. “Je eigen mening 
begin je dan pas echt te vormen. Er zijn vast studenten 
die na hun tweede jaar een beetje afhaken omdat ze 
het niet meer eens zijn met onze mening, toon en 
standpunten.”

De ANS-redactie noemt zelf de toon van het blad 
“vrij links”. “Dat blijkt vooral uit interviews en het 
nieuws op de site”, verklaart Henk. “We zullen niet 

Hoe vaaK leeS JIJ ANS?
NOOIt

eeN pAAr NummerS per JAAr

bIJNA elk Nummer

elk Nummer

33,7 %
45,7 %
12,3 %
8,2 %
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‘Dagboek van een klooi’ was een 

van de eerste roemruchte artikelen 

van het toen prille studentenkrantje. 

Hoofdredacteur Moniek Hüsken 

infiltreerde in de ontgroening 

van studentenvereniging Carolus 

Magnus. “Op mij maakt het alle-

maal geen indruk meer, het is 

alleen stomvervelend”, schreef ze. 

Het bestuur vroeg – nee, smeekte 

– de redactie het stuk niet te 

plaatsen in het septembernummer 

van 1988. In oktober werd het 

 alsnog gepubliceerd; een haat-

liefdeverhouding was geboren.

Ook de relatie met studenten-

vakbond AKKU kende zijn diepte-

punten. Tijdens het hoofdredac-

teurschap van latere Vox-coryfeeën 

Patricia Veldhuis en Rob Goossens 

kwam een kortgeleefde wapen-

stilstand bruut ten einde. Gedu-

rende een protestweek in 1993 

verscheen er dagelijks een ‘actie-
ans’. De redactie schreef kritisch 

over de lage opkomst bij een 

demonstratie. Woedende vak-

bondsleden plunderden de bakken 

en stookten  een vreugdevuur met 

de desbetreffende editie.

In 2002 was het de vaste cartoon 

die stof deed opwaaien. Toen een 

pornoster geen toestemming 

kreeg om een film op te nemen in 

snel, zonder kritische blik, schrijven over SIAM of de 
Nijmeegse gezelligheidsverenigingen en we openen 
ANS vaak met een artikel waarin we onze linkse stem 
laten horen. Vox noteert een percentage van dertig op 
de vraag of studenten ANS een ‘links, zurig blaadje’ 
vinden. Dat stelt de redactie gerust. “Prima dat men 
ons links vindt, het lage percentage zal komen door 
dat ‘zurig’. Dat zijn we niet”, zegt Jozien.

Dat er af en toe een rel ontstaat rond ANS, een 
ander imago waarmee ANS af en toe schijnt te kam-
pen, is al helemaal geen groot issue voor de lezers. 
Slechts 28 procent vindt dat ANS te veel op zoek is 
naar relletjes. “Dan zal het aan dat woordje ‘te’ lig-
gen”, lacht Jozien. “Maar we zoeken de relletjes niet 
altijd bewust op. Dat ANS niet in de introtasjes mocht 
vanwege het commentaar voorin (zie kader), vonden 
we zo belachelijk dat we die boycot bewust hebben 
aangekaart. Maar het relletje over een interview met 
een studente, waarin zij dingen zegt over drank en 
mannen, vorige maand, hadden we niet zien aanko-
men.” “Echt niet”, vult Henk aan. “Want als het een-
maal gaat rollen, heb je er geen greep meer op. Daar 
moet je rekening mee houden.”

Al met al is de redactie opgetogen over de waarde-
ring voor het blad. Dat 45 procent van de lezers het 

25 jaar ans in scHandalen

blad een verrijking noemt voor de universitaire media, 
is meer dan werd verwacht. Henk, die gokte op tien 
procent minder: “Mensen zijn over het algemeen 
 kritisch over media. Er is al zoveel.” Helemaal geen 
slechte score dus, voor een blad dat al 25 jaar jaarlijks 
wisselt van redactie, koers en lezersgroep. De Vox-
enquête geeft cachet aan het ANS-feest volgende 
maand: ANS heeft een groepje trouwe lezers, probeert 
een andere doelgroep te bedienen dan Vox, onder-
scheidt zich met onderwerpen, heeft een eigen geluid 
en wordt gezien als een verrijking voor de universitaire 
media. “Maar helemaal tevreden zijn we nooit”, zegt 
Henk. “De cijfers die we geven aan het blad varieerden 
dit jaar van een zes+ tot een acht-”, zegt hij. “Een tien 
wordt het nooit, want er zitten altijd wel wat foutjes in 
prints of een te grote korrel in een plaatje. En voor een 
negen zou er nooit een artikel bij mogen zitten dat een 
zwakke broeder is in het geheel.” 

“En dat is lastig”, vult Jozien aan. “Want we zijn 
geen professionals en ANS blijft een leerschool voor 
studenten die het schrijven onder de knie willen krij-
gen. Die moeten ergens beginnen, net als ik.” En daar-
mee slaat ze de spijker van de bestaansrechtdiscussie 
nog even keihard op z’n kop. *

het voormalige vernietigingskamp 

Auschwitz, zag striptekenaar Patrice 

van der Linden daar materiaal in. 

Een docent was het niet met hem 

eens en eiste in een brief het ver-

trek van de voltallige redactie. 

Zover kwam het niet, maar na  

het breken van een opgelegde 

mediastilte kreeg ANS door  

subsidieverstrekker SNUF wel  

een boete opgelegd.

De Katholieke Universiteiten van 

Nijmegen en Tilburg gaan fuseren, 

zo luidde de 1 aprilgrap in 2003. 

Terwijl ANS nog naglunderde, 

begonnen op de Nijmeegse cam-

pus de voorbereidingen voor een 

open dag. Het college van bestuur 

achtte het beter dat ouders niet 

misgeïnformeerd werden, en liet 

de editie verwijderen. De papier-

versnipperaar draaide overuren.

De laatste keer dat de gele bakken 

werden leeggehaald was in 2007. 

ANS probeerde in dat nummer de 

vooroordelen over seksverslaving 

te ontkrachten. Het illustrerend 

beeldmateriaal was een set porno-

dvd’s met elk het woord ‘nympho’ 

in de titel. Vooral de vaginaal inge-

brachte komkommer op een van 

de covers schoot sommige lezers 

in het verkeerde keelgat. 

Ook het vijfde lustrumjaar kent de 

nodige controverse. Meest promi-

nent: de introtasjes-kwestie. Tot 

overmaat van ramp koos ANS het 

jaar waarin de universiteit de seri-

euze toon van de introductie had 

aangescherpt om een ironisch 

redactioneel commentaar te 

schrijven. ‘Je kater verdrinken met 

nieuw bier, in de meest foute 

kroegen zwetend wachten tot het 

licht wordt.’ ANS liep door deze 

artistieke keuze de nodige promo-

tie mis: het blad werd dit jaar niet 

verspreid in de introtasjes voor 

nieuwe eerstejaars. /RV
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Industriëlen die economisch gewin nastreven 
komen te veel in het vaarwater van de universitei-
ten. Die zorg ligt op tafel na de brief die minster 
Verhagen (Economische Zaken) begin deze maand 
aan de Tweede Kamer stuurde.

E
r worden saaiere brieven aan de Tweede 

Kamer gezonden. In heldere bewoordingen 

legt minister Verhagen uit hoe hij Nederland 

wil opstuwen in de vaart der volkeren. ‘Naar de 

top’, luidt de kordate titel. Verhagen wijst negen sec-

toren aan om dit land te gidsen naar de allerhoogste 

toppen: agro-food, tuinbouw, materialen (uiteraard 

‘high tech’), energie, logistiek, life-sciences, chemie, 

water, en oh ja: als negende doet ook de gamma-

wereld een duit in het zakje, met de sector ‘creatieve 

industrie’ – lees: architectuur, mode, gaming, indus-

trieel ontwerp en media.  

De hoofdpijn van de universitaire wereld verergert na 

het lezen van pagina negen, waarin de minister uitlegt 

wie het nieuwe toppenbeleid moet betalen. Van het 

totaal van 1,5 miljard euro komt 350 miljoen voor 

rekening van de onderzoeksorganisaties NWO en 

KNAW. De Nijmeegse rector Bas Kortmann wijst erop 

dat het geld van de onderzoeksorganisaties nu met 

name wordt besteed aan fundamenteel onderzoek, 

door universiteiten te verwerven in een vrije competi-

tie, waarin puur wetenschappelijke regels gelden. 

“Maar uit de brief van Verhagen blijkt dat het bedrijfs-

leven straks het voortouw zal nemen, ook bij het 

bepalen van een onderzoeksagenda”, zegt Kortmann.

De zorgen van Bas Kortmann zijn tweeledig. Een: het 

bedrijfsleven neemt vooral de korte termijn als 

 leidraad. “Wat betekent dat voor het lange termijn 

onderzoek, waarin de winst niet meteen voor het 

oprapen ligt, maar dat voor de ontwikkeling van 

samenleving en economie cruciaal is?” En twee: op 

één sector na is alle hoop gevestigd op de bèta- en 

medische wereld. “Wat gebeurt er met de alfa- en 

gammasector?” De rector legt uit dat deze weten-

schapsgebieden bloeien op een grond van gelden die 

de overheid rechtstreeks aan de universiteiten ver-

strekt, maar die geldstroom wordt almaar kleiner. 

Bas Kortmann is helemaal niet vies van samenwerking 

met de industrie, sterker: dat gebeurt al volop, en in 

het nabije verleden bovendien met succes. In bijvoor-

beeld het Topinstituut Farma – bedenksel van de 

 vorige regeringen – werkten de universiteiten prima 

samen met bijvoorbeeld Organon (nu MSD), met 

 volgens de rector topprestaties te over. Zowel de 

publicatielijsten van onderzoekers als de jaarcijfers 

van de ondernemingen wisten er garen bij te spinnen. 

“Samenwerking is prima, maar de vraag is: wie neemt 

de regie. Bij Verhagen is dat de industrie, waardoor de 

positie van de universiteiten dreigt te marginaliseren”, 

aldus Kortmann.

De reacties op de brief van Verhagen zijn, als ver-

wacht, verdeeld. De ondernemers bestempelen de 

plannen als ‘zeer kansrijk’. De wetenschappelijke 

wereld spreekt er haar teleurstelling over uit. NWO, 

die fors moet meebetalen aan de ambities van de 

minister, noemt bij monde van voorzitter Jos Engelen 

het topsectorenbeleid “een sigaar uit eigen doos”. 

NWO en KNAW waren al gewoon om het door de 

minister verlangde geld uit te geven aan de negen 

topsectoren. De facto komt er dus geen extra onder-

zoeksgeld bij, rekent Engelen voor. “Wat dit land 

nodig heeft zijn extra investeringen, maar die blijven 

helaas uit.” 

Verliest de wetenschappelijke wereld haar greep op 

de besteding van onderzoeksgelden? “Dat hangt 

helemaal af van de uitwerking van de plannen”, zegt 

een woordvoerder van NWO. Maar net als Kortmann 

ziet NWO een en ander met zorgen tegemoet. “Ver-

hagen lijkt de focus inderdaad te leggen op het 

bedrijfsleven, maar wij doen er alles aan onze belan-

gen te verdedigen. De systematiek waarop NWO nu 

haar gelden verdeelt, op basis van wetenschappelijke 

criteria, blijft ook in het topsectorenbeleid recht over-

eind.”

In maart zullen NWO, KNAW en de vereniging van 

universiteiten VSNU gezamenlijk hun zorgen op tafel 

leggen tegenover de commissie van de Tweede 

Kamer. “Het moet tot Den Haag doordringen dat 

onderzoeksbeleid meer is dan het stimuleren van de 

economie, en daar gaan we voor zorgen”, aldus een 

woordvoerder van NWO.

Onderzoek voor 
economisch gewin

Tekst: Paul van den Broek

vlnr: Jos Engelen, Bas Kortmann en Maxime Verhagen
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I
n uw lezing spreekt u over esthetiek. Is de 

ware universiteit een estheet?

“Bij de universiteit als estheet kan ik alleen 
maar denken aan een volkomen van de 
maatschappij afgesloten instituut dat zich 
puur met wetenschap bezighoudt. Dat is 

natuurlijk niet het geval. De ware universiteit 
als ideaal, als deel van de opvoeding en pilaar 
van de maatschappij is afgeschaft. De universi-
teit is een soort nuttigheidsbedrijf geworden dat 
werkkrachten moet afleveren waar vraag naar is 
in het bedrijfsleven. 

De universiteit laat haar oren hangen naar 
de mercantiele kant in de maatschappij. En er is 
natuurlijk ongelofelijk veel kennis vanwege de 
kennis alleen. Het begrijpen van het verleden, 
zelfs het kunnen ontcijferen van vreemde 
handschriften uit hele oude tijden: wat is daar 
het nut van? Je weet nooit wat nut heeft en wat 
niet. Iets wat nu volkomen zinloos lijkt, kan 
morgen zeer zinvol blijken. En bovendien heb je 
de plicht, en daar was de universiteit als enige 
voor, om geen gekke specialisten maar allround 
mensen af te leveren, die ook eens over hun 
eigen vakgrenzen heen kunnen kijken.  
Er zijn nu veel te veel mensen die zich geleerde 
wanen, maar die eigenlijk alleen bijna alles 

weten over bijna niets. Ik zie de maatschappij 
eerder gered worden – om het woord redden 
maar eens te gebruiken – door filosofen dan 
door vakidioten. Dan verlang je toch weer een 
klein beetje naar wat esthetiek.”

Laat de universiteit zich te veel leiden door geld?

“Universiteiten nemen al tijden geld aan uit het 
bedrijfsleven om mensen op te leiden voor dat 
bedrijfsleven. De universiteit heeft als rol om 
allround wijze mensen af te leveren die de toe-
komst van het land kunnen bepalen. Die wordt 
nu bepaald door de domsten en de grootste 
schreeuwers. Dat lijkt me niet ideaal, maar ik 
lijd er niet onder. Ik ben geen cultuurpessimist.”

De Frans Kellendonklezing gaat over ‘oprecht 

veinzen’, authenticiteit, maskers en vermommin-

gen. U omschrijft de vermomming van de litera-

tuur als een nepmantel van loodzwaar schuim. 

Hoe ziet de vermomming van de universiteit 

eruit?

“Er zijn veel vakken op de universiteit die ver 
van het geestesleven zijn afgedwaald, die heel 
specifiek en specialistisch zijn. Dan denk ik: dat 
is opgeklopt schuim. Er zijn leerstoelen in vak-
ken die helemaal niet bestaan, maar die zijn 

Voor de Frans 
Kellendonklezing 
verliet Gerrit Komrij 
voor twee dagen  
zijn woonplaats in 
Por tugal. “Zondag-
avond stond ik te 
wachten op de trein 
naar Nijmegen. Op 
het perron tegenover 
mij stond de sprinter 
naar Winterswijk.   
De Gerrit-Komrij-
sprinter. Treurig  
vond ik dat.”

Ik 
benIjd 
de 
dommen
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uitgevonden om er een leerstoel van te maken. 
Het masker van de universiteit is dat zij nog 
altijd in de waan verkeert dat zij leverancier is 
van kennis en van wetenschap. Terwijl het een 
fabriek is geworden voor toegepaste kennis die 
je ergens in de maatschappij een goede baan 
kan opleveren. 

De universiteiten maken misbruik van hun 
imago dat het belangrijke instituten zijn die iets 
te maken hebben met geworteld zijn in de tradi-
tie en in de humaniora en in de geschiedenis. 
Het hele systeem van promoties en toga’s en 
aula’s, dat bestaat allemaal nog. Alsof er enorm 
diep wordt nagedacht of enorm veel kennis 
wordt doorgegeven terwijl de helft van de men-
sen alleen maar aan het kijken is hoe ze zo veel 
mogelijk subsidie kunnen binnenhalen. 

De druk van de politiek is natuurlijk enorm 
geweest. De politiek heeft als eerste de elite 
 verdacht gemaakt. Elitair is een scheldwoord 
geworden. Iemand die je elitair noemt, kun je 
eigenlijk net zo goed verhangen. Maar wat is er 
erg aan om een voorhoede te vormen die meer 
weet dan anderen en die beslissingen kan 
nemen op basis van die kennis en niet op basis 
van domheid? Je hebt maar een paar honderd 
mensen nodig om het land vooruit te helpen. 
De rest verleent hand- en spandiensten. Je moet 
geen miljoenen hebben die hun zegje doen.”

U zegt dat de maatschappij te gecompliceerd is 

voor ‘de simpelmannetjes en simpelvrouwtjes van 

de tekstfabriek die op het ogenblik voor literatuur 

wil doorgaan’. U haalt uit naar Kluun en de chick-

lits. Maar wat als ‘Henk en Ingrid’ uit Tuigdorp die 

boeken uit de tekstfabriek echt willen?

“Dat mag best. Ik ben in mijn jeugd opgegroeid 
met detectives en mijn moeder las alleen maar 
streekromans en doktersromans. Het gaat mij 
niet om die Kluun. Ik vind het erg dat het litera-
tuurbedrijf opzij gedrukt wordt en dat men ook 
de neiging heeft om op universiteiten en scho-
len dingen weg te drukken die iets moeilijker 
zijn. 

Zodra je iets moet vertellen over de wereld, 
over de maatschappij, over de mensen die je 
omringen, als je een inzicht wilt geven in hoe 
het allemaal werkt, dan zul je toch iets verder 
moeten dan een uurtje leesgenot. Je vraagt van 
literatuur meer dan amusement, je vraagt ook 
inzicht. Je wilt ook opkijken, geschokt worden, 

voorgelicht worden, je wilt dingen horen waar-
van je niet wist dat ze bestonden. Dat doen die 
boeken natuurlijk nauwelijks. Er verschijnt één 
boek in de maand, dat boek is de hype, dat leest 
dan iedereen. The winner takes it all. 

Iemand als Kluun – ongetwijfeld een buiten-
gewoon aardige jongen – zal meteen erkennen 
dat dat zo is. Hij kan er ook niets aan doen. Hij 
is geen schuldige, hij is alleen in dat systeem op 
een lekkere plaats gerold en doet zijn best om 
op die lekkere plaats te blijven. Ik wil ook niet 
ontkennen dat een groot deel van mijn gemop-
per voortkomt uit pure jaloezie. Ik zou die cen-
ten ook wel willen die hij verdient, daar ben ik 
heel eerlijk in.”

U werkt toch ook mee aan een reclamespotje 

voor Selexyz.

“Ik ben een freelance schrijver, totaal ongesub-
sidieerd. Dus ik moet mijn eigen geld verdie-
nen. Ik ben ook niet tegen het verkopen van 
boeken, helemaal niet. Ik zou heel graag zoveel 
verkopen als Kluun. Maar dat is het probleem 
niet. Het probleem is dat er mechanismen in  
de maatschappij bezig zijn die je als schrijver 
argwanend volgt. En ik ben zo’n wijsneus die 
overal een mening over heeft, dat is mijn  
raison d’être.”

Moeten schrijvers en wetenschappers hun werk 

niet toegankelijker maken voor het volk?

“Ik vind dat je moeilijke dingen toegankelijk 
moet maken, maar niet dat je vanwege die toe-
gankelijkheid moeilijke dingen moet afschaf-
fen. Je hoort van nature toegankelijk te zijn, dat 
ben je verplicht aan je lezers. Niet tam die paar 
hemelbestormers bewonderen die op hoge 
 plateauzolen onbegrijpelijk orakeltaal uitslaan 
die niemand wil horen. Dat is onzin. Maar je 
hoeft ook geen honderdduizenden mensen te 
behagen.”

Dat doet televisie.

“Ik heb de televisie dag en nacht aan staan.  
Ik vind het heel leuk, maar de meeste mensen 
weten het geen plaats te geven in het leven en 
zij denken dat die schijnwereld van de volks-
buurten en dat gezang en gekweel cultuur is, 
onze volksaard. Veel van die mensen die elke 
dag op televisie zijn, moet je gewoon terug-
knuppelen naar het buurthuis.”

NAAM Gerrit Komrij GEBOREN 30 

maart 1944 te Winterswijk FUNCTIE 

Dichter, romancier en essayist. 

DEBUUT Maagdenburgse halve 

bollen en andere gedichten (1968).

Gerrit Komrij werd geboren in de 

Iepenstraat 23 (in een werkmans-

buurt – type tuindorp) te Winters-

wijk. Tijdens zijn middelbare school-

jaren op de Rijks HBS schreef Komrij 

gedichten en andere bijdragen in de 

schoolkrant. Hij debuteerde als 

dichter met de bundel Maagden-

burgse halve bollen en andere 

gedichten in 1968. In 1979 publi-

ceerde hij de eerste versie van de 

bloemlezing De Nederlandse poëzie 

van de 19de en 20ste eeuw in 1000 

en enige gedichten. Hij was Dichter 

des Vaderlands van 2000 tot 2004. 

Komrij won een achttal literaire 

 prijzen en ontving in 2000 een ere-

doctoraat van de Universiteit Leiden. 

Ook is LINT-treinstel 26 van ver-

voersmaatschappij Syntus naar hem 

vernoemd. Samen met zijn vriend 

Charles Hofman emigreerde Komrij 

in 1984 naar Portugal. Gerrit Komrij 

zei ooit dat de rookworst van Hema 

het enige is wat hij mist tijdens zijn 

vrijwillig gekozen ballingschap in 

Portugal. Eind 2010 was hij te zien in 

een reclamespotje van Selexyz 

boekhandels, dat zich afspeelt in de 

Spaanse badplaats Salou. Op 14 

februari jongstleden sprak hij de 

Frans Kellendonklezing uit aan de 

Radboud Universiteit, over De triomf 

en treurigheid van de vermomming.
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Kijkt u naar Boer zoekt vrouw?

“Boer zoekt vrouw is de authenticiteit die ze  
van mij gerust thuis mogen beleven. Het inte-
resseert me niet, ik vind het stom. Ik ben op  
de boerderij geboren, ik heb mijn hele leven 
gevochten om aan dat milieu en die stomme 
praatjes te ontsnappen en dan komt dat via de 
televisie keihard terug. Dat hoeft van mij niet 
zo nodig, ik weet wel wat ze denken en doen. 
Hoe meer mensen kijken, hoe onvermijdelijker 
het wordt om er naar te kijken. Maar als het 
morgen zou verdwijnen, zou niemand er een 
traan om laten. Het is gewoon dagvulsel.  
Ik denk bovendien, als er vijf miljoen mensen 
naar kijken, dan kan het niks voor mij wezen.  
Ik hoor nou eenmaal tot de mensen die graag 
iets doen wat niet iedereen doet.”

Snapt u mensen als Henk en Ingrid?

“Ik ben opgegroeid in een volksbuurt, in een 
tijd dat er veel simpelheid was, en ik heb mijn 
hele leven in volksbuurten gewoond. Ik ken niet 
anders dan Henks en Ingrids. Die zijn altijd 
racistisch geweest. Ik begrijp ze wel, maar ik 
weet ook dat het reflexen zijn en dat er moge-
lijkheden zijn om er aan te ontsnappen.

Er is ook een grote generalisatie over het volk 
bezig, waar dan de politici weer op speculeren. 
Maar er zijn genoeg mensen over – ook onder 
de Henks en Ingrids – die het laatste beetje kri-
tisch inzicht nog niet verloren hebben. Die zijn 
slim genoeg om te constateren wat er aan de 
hand is. Maar ze zijn vrij machteloos in een 
maatschappij waar eigenlijk geen rol voor ze is 
weggelegd behalve dan de hele dag winkelen en 
dansen.”

U bent geen estheet, wat ben u dan wel?

“Men dacht dat ik helemaal niet geïnteresseerd 
was in hoe dingen reilen en zeilen. Ik heb 
geprobeerd iets van een afstand te bekijken, 
afstand te houden, maar toch wel met beide 
benen in de maatschappij te staan, nieuwsgierig 
te zijn naar wat er gebeurt.

Een estheet is niet meer nieuwsgierig, die 
zwelgt, die ligt in bad. Ik ga erop uit en ik ben 
altijd nieuwsgierig naar wat ik nog niet ken, ik 
ben het meeste nieuwsgierig naar wat er aan 
het ontstaan is. Dat bekijk ik niet met afschuw, 
ook niet met weerzin maar wel licht geamu-
seerd. Ik blijf een toeschouwer. Een soort 

marsmannetje dat naar die planeet kijkt en  
het ongelofelijk grappig vindt wat daar aan  
de hand is.

Als je sommige gruwelijke ontwikkelingen 
moet beschrijven, dan lijkt het of je een pessi-
mist bent terwijl je niks anders doet dan 
beschrijven wat je ziet. Ik ben helemaal geen 
pessimist. Alles gaat zoals het gaat. Oorlogen  
en revoluties vind ik fantastisch. Op alle puin-
hopen zie je ook weer nieuwe initiatieven 
 ontstaan.”

Vindt u de vermommingen, waarover u het heeft 

in uw lezing, vooral treurigheid of vooral triomf?

“Het komt erop neer dat mensen streven naar 
het afleggen van die vermommingen, maar dat 
er toch ook heel erg veel moois in zit. Je hoeft 
voor anderen niet te zijn wie je bent. Op een 
gegeven moment hebben mensen een idee van 
je. Je probeert je daar een tijd tegen te verzetten, 
maar dan denk je: laat maar zo. Je ontkomt er 
niet aan en soms is het ook wel makkelijk. Dan 
ga je die vermomming een beetje cultiveren. Je 
wordt het een beetje. 

Als je eenmaal het imago hebt van een mop-
perkont en je moppert eens een avond niet, dan 
is iedereen teleurgesteld. Dan denk je de vol-
gende keer: laat ik de mensen maar niet teleur-
stellen, ik ga maar weer lekker mopperen.”

Gaat het daar ook over in uw boek De gelukkige 

schizo?

“Ja, je hoeft daar niet onder te lijden. Mensen 
denken dat je er diep gebukt onder moet gaan 
en heel erg ongelukkig moet worden als je 
ergens twee opvattingen over hebt en daar niet 
uitkomt. Maar waarom zou je daar uitkomen? 
Ik ben doodziek maar dolgelukkig. Je kunt 
gelukkig zijn als schizo.”

Geluk is ook met de dommen.

“Dat is zo. Ik moet eerlijk zeggen dat ik ook wel 
eens jaloers ben op de domheid. Dan wordt het 
nadenken een beetje een last, en het idee dat je 
overal een mening over moet hebben. Dan ver-
lang ik wel naar een stompzinnige staat. Ik kan 
ook heel goed dagen niet nadenken en voor me 
uitkijken en werkelijk met het allerdomste bezig 
zijn. Ja, daar kun je heel gelukkig van worden. 
Ik benijd de dommen.” *

‘De uNiVersiTeiT is eeN 
sOOrT nuttIgheIdsbedrIjf 
GeWOrDeN’

brand!
Ze hebben iets lachwekkends, die periodieke 

ontruimingsoefeningen die de Arbowet-

geving ons door de strot duwt. Afgelopen 

week was het weer zo ver. Om een uur of  

elf ging het oranje licht onder het erasmus-

gebouw zwaaien. Brand. Of gif, of een aanval 

van Bin Laden die eindelijk doorheeft dat  

die oerlelijke flat best te raken is met een 

lowbudgetcarrier vanaf Weeze. Maar omdat 

er onmiddellijk na het ontsteken van het licht 

al een paar oranjegeheste BHV-ers bij de 

ingang stonden, begreep ik al vlot dat het 

weer om zo’n zinloze oefening ging. Tja, als 

wetenschapper heb je dat soort dingen snel 

door, nietwaar? een tweede sterke aanwijzing 

dat het niet om het echie ging, was de 

omstandigheid dat de oranjemannen m/v 

papiertjes (‘beste evacué’) uitdeelden met de 

mededeling dat er in de zijzaal van de refter 

gratis koffie was te verkrijgen.

Zinloze oefening? Dat viel eigenlijk nog wel 

mee. Toevallig stond ik al buiten toen het 

alarm afging (nou ja, toevallig, als roker ben  

ik een echt buitenmens) en het duurde maar 

liefst twee peuken voor het stille alarm werd 

gevolgd door het trommelvliezenbrekende 

ontruimingssignaal. Dat hadden al heel wat 

slachtoffertjes kunnen zijn in de tussentijd.  

en dan de alarmtekst… in drie talen (jammer 

voor de Franstaligen) wordt opgeroepen het 

pand rustig, via de kortste weg en zonder 

gebruik van de lift te verlaten. Nou ken ik 

 niemand die bij alarm eerst een gezellig 

ommetje naar de 20ste verdieping maakt om 

dan pas naar buiten te gaan, maar dat kan aan 

mijn kennissenkring liggen. en die liften, die 

doen het dus niet bij een alarm.

Maar de klap op de vuurpijl kwam na het 

 signaal dat alles weer veilig was – overigens 

zonder dat er een brandweerman in zicht 

was. in mijn spreekwoordelijke werkdrift was 

ik razendsnel weer terug op mijn kamer, waar 

een verlate bedrijfshulpverlener mij vroeg of 

ik het pand überhaupt wel verlaten had. en ik 

maar denken dat zij dat moeten controleren. 

Dat wordt nog een mooie evaluatie!

Ph-neutraal



De Amerikaanse ruimtetelescoop Kepler ontdekt de 
ene na de andere planeet. Bij elke nieuwe vondst is er 
weer hoop op de ontdekking van buitenaards leven. 
Maar kunnen we dat leven wel zien? En: wat hebben 
we eigenlijk aan leven duizenden lichtjaren ver weg? 

Een vriend op 
2000 lichtjaar 
afstand

B
egin februari bevestigde NASA een planeten-
stelsel op tweeduizend lichtjaar afstand, 
bestaande uit zes planeten die dicht om hun 
zon draaien. Het is de eerste keer dat zes plane-
ten bij één ster zijn gevonden. De meeste staan 

op minder dan veertig miljoen kilometer afstand van hun 
moederster, iets dichterbij dan de aarde zich tot de zon 
verhoudt. In feite te dichtbij om leven mogelijk te maken, 
de temperatuur is er te hoog. Maar NASA sluit niet uit dat 
op grotere afstand van de ster nog meer planeten worden 
gevonden. 

Tot nu toe vond Kepler vijf kandidaatplaneten die op 
zodanige afstand van hun zon staan dat vloeibaar water 
mogelijk is. Ze zijn bovendien rotsachtig, nog een voor-
waarde voor leven. “We zitten in een heel bijzondere fase”, 
zegt hoogleraar astrofysica Heino Falcke over de ontdek-
kingen van de laatste tijd. “Als straks vaststaat dat de aard-
achtige hemellichamen ook inderdaad planeten zijn, dan 
is dat echt een doorbraak.” En de kans dat die kandidaten 
daadwerkelijk planeten zijn, is heel hoog: negentig pro-
cent. De vondsten komen geheel op het conto van Kepler, 
de telescoop van NASA die vanuit de ruimte het heelal 
afspeurt. “Ik denk dat Kepler een belangrijk hoofdstuk  
zal worden in de studieboeken van onze toekomstige 
 studenten.” 

Kepler kijkt via een heel nieuwe methode naar plane-
ten. Voorheen was de zoektocht beperkt tot planeten die 
dicht bij de aarde staan. Kepler kijkt veel verder weg. In 
zijn zoektocht naar planeten houdt de ruimtetelescoop 
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ruim 150.000 sterren continu in het oog. 
 Wanneer de sterren kleine helderheidsdipjes 
vertonen, is dat een aanwijzing dat er een 
 planeet voorbij schuift. Om zeker te weten dat 
het om een planeet gaat, moeten astronomen 
deze dipjes meerdere keren meten, met steeds 
eenzelfde tussenpose. Door de tijd die er tussen 
overgangen zit te meten, berekenen sterrenkun-
digen de afstand tussen de planeet en de ster. 
Op basis van de hoeveelheid geblokkeerd licht 
berekent NASA de grootte van de planeet. 

Sinds Kepler zo vanuit de ruimte het heelal 
afspeurt zijn er ruim duizend nieuwe ‘exoplane-
ten’ - planeten buiten ons zonnestelsel - ont-
dekt. De ruimtetelescoop heeft maar een fractie 
van het heelal in zijn vizier: één vierhonderdste 
deel van de hemel. Falcke: “Kepler kijkt vier jaar 
lang naar een min of meer willekeurige plek in 
de ruimte. We nemen dus een soort monster. 
Aan het einde van de missie, als de meeste 
 planeten de kans hebben gehad om een aantal 
keer voor hun ster langs te gaan, kunnen we 
een goede schatting maken van hoeveel plane-
ten er in de Melkweg zijn. Ook weten we dan 
welke fracties rotsachtig zijn en op een leefbare 
afstand van hun zon staan. Dat is ook het doel 
van de missie; Kepler is een ‘pathfinder’. Zodra 
deze getallen bekend zijn, weten we wat de kans 
is dat een leefbare planeet zich in onze buurt 
bevindt. Op basis daarvan kunnen we bepalen 
of het nuttig is om gedetailleerd naar leven te 
zoeken.”

Maar hoe groot is de kans dat we daadwer-
kelijk buitenaards leven ontdekken? Leven vast-
stellen op zo’n grote afstand, is een lastige klus. 
Falcke beaamt dat het met de huidige technie-
ken nog helemaal niet mogelijk is om daadwer-
kelijk leven vast te stellen op zo’n aardachtige 
planeet. Pas over tientallen jaren zullen de 
meettechnieken zodanig zijn dat astronomen 
organische stoffen kunnen onderscheiden in de 
atmosfeer. Falckes collega Gijs Nelemans ziet 
ook alleen op termijn mogelijkheden: “Het licht 
van de moederster dat een planeet weerkaatst 
bevat informatie over de samenstelling van de 
atmosfeer en de aanwezigheid van oceanen. Als 
de ingrediënten voor fotosynthese er zijn dan is 
leven goed mogelijk. Daadwerkelijke planten-
groei kunnen we in de toekomst misschien ook 
zien in het weerkaatste licht.” 

Het duurt dus nog wel even voor het buiten-
aards leven zich zal openbaren. En zelfs dan 

kunnen we in feite maar bar weinig met dat 
leven. Want wat heb je aan een vriend op een 
planeet op tweeduizend lichtjaar afstand? 
 Falcke: “We kunnen er in ieder geval niet naar-
toe. Er is op dit moment geen enkele technolo-
gie waarmee we zo snel kunnen gaan als het 
licht. Dus het is onwaarschijnlijk dat we naar 
zo’n planeet kunnen reizen. Je weet natuurlijk 
nooit waar de techniek over duizend jaar is. 
Misschien kunnen er dan robots naar planeten 
dichtbij. Maar ook dan duurt zo’n reis heel 
lang. Als we heel optimistisch zijn en ooit de 
lichtsnelheid zouden kunnen bereiken zou dat 
op afstanden van honderden lichtjaren nog 
steeds erg veel tijd kosten.” Nelemans voegt toe: 
“Het zal de dagelijkse gang van zaken niet beïn-
vloeden. Wel is het op fundamenteel niveau 
natuurlijk een enorme ontdekking. Ook als we 
niet direct buitenaards leven vinden, maar een 
planetenstelsel zoals ons zonnestelsel, is dat 
belangrijk voor de sterrenkunde. Dat geeft ons 
de gelegenheid om van buitenaf naar een 
‘kopie’ van ons zonnestelsel te kijken. We ver-
gelijken dat met andere zonnestelsels en achter-
halen zo de specifieke eigenschappen van ons 
systeem. Met behulp van theorieën over de ont-
wikkeling van planetenstelsels kunnen we daar 
dan het ontstaan van de aarde uit afleiden.”

In zijn nieuwste projectvoorstel voor LOFAR, 
de grootste radiotelescoop ter wereld waarbij hij 
nauw betrokken is, wijt Falcke ook een para-
graaf aan de zoektocht naar buitenaards leven. 
Omdat dit soort onderzoek niet gefinancierd 
wordt , is hij naarstig op zoek naar vrijwilligers 
met goede software kennis. “Het programma 
gaat vooral over onderzoek naar pulsars, zwarte 
gaten, heel gewone dingen dus, allemaal voor-
alsnog minder exotisch dan buitenaards leven. 
Maar ik denk wel dat we LOFAR ook prima in 
kunnen zetten voor die zoektocht naar buiten-
aards leven. Ik verwacht niet dat we direct iets 
gaan vinden, maar àls dat leven contact met 
ons wil en ons gericht een radiosignaal toe-
stuurt, dan kunnen we dat met LOFAR binnen 
één seconde zien.” 

Nu zijn mensen in principe al in staat om 
naar elke ster in de Melkweg gericht radiosigna-
len te sturen. Dat is alleen erg duur. “En het is 
de vraag of we een andere beschaving wel willen 
laten weten dat we bestaan. Kijk naar wat er 
met de Indianen is gebeurd toen de Europeanen 
Amerika ontdekten.” *

HigHligHts
1992 / EErstE 2 ExoplAnE
tEn (plAnEtEn buitEn ons 
ZonnEstElsEl) ontdEkt. 
1995 / EErstE ExoplAnEEt 
ontdEkt rond EEn stEr 
ZoAls onZE Zon.
1999 / EErstE ExoplAnEEt 
ontdEkt ViA dE rEVolu
tionAirE trAnsitMEthodE, 
diE kEplEr ook gEbruikt. 
dE plAnEEt gAAt Voor EEn 
stEr lAngs En blokkEErt 
dAArdoor EEn bEEtjE 
licht.
2001 / EErstE ExoplAnEEt 
in dE lEEfbArE ZonE 
ontdEkt. in dEZE ZonE 
ligt dE tEMpErAtuur 
tussEn 0 En 100 grAdEn 
cElsius, goEd Voor 
 VloEibAAr wAtEr.
2007 / EErstE dEtEctiE VAn 
wAtEr op EEn ExoplAnEEt.
2009 / in MAArt lAncEErt 
nAsA kEplEr. dEZE ruiMtE
tElEscoop bEkijkt ruiM 
150.000 stErrEn op EEn 
stukjE VAn 1/400 dEEl VAn 
dE hEMEl. in ViEr MAAndEn 
tijd ontdEkt kEplEr 1.235 
kAndidAAtplAnEtEn, 
wAArondEr Vijf MEt kAns 
op lEVEn.
2011 / bEgin jAnuAri 
bEVEstigt nAsA dE 
 lichtstE ExoplAnEEt tot 
nu toE: 1,4 MAAl dE MAssA 
VAn dE AArdE. EEn MAAnd 
lAtEr ontdEkt dE ruiMtE
VAArtorgAnisAtiE hEt 
grootstE plAnEtEnstEl
sEl ooit gEVondEn: ZEs 
plAnEtEn rond één stEr.
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Nederlandse professoren 
laten zich nogal eens 
 sceptisch uit over hun 
 parttime collega’s uit de 
praktijk: de bijzonder 
hoogleraren. Vox maakte 
een rondgang langs de 
bijzonder hoogleraren  
zélf. En zag vooral een 
frisse blik op het reilen en 
zeilen aan de Radboud 
Universiteit. “Ik ben echt 
geschrokken van de kwali-
teit van het  onderzoek.” 

Bijzondere 
BuitenBeentjes

De frisse blik van De bijzonDer hoogleraren 

i
n een kamertje van amper twee bij twee, 
aan het einde van een lange gang op twee
hoog aan de Thomas van Aquinostraat 8, 
zit Hans den Tonkelaar, vicepresident van 
de Arnhemse rechtbank. Hij zit er elke don

derdag, in het voormalige ‘kolfkamertje’, waar 
nog niet zo lang geleden jonge moeders met een 
borstkolf melk produceerden voor hun pas
geboren spruiten. “Nou, voormalig… mag ik 
dat even corrigeren”, zegt Den Tonkelaar terwijl 
hij zijn wijsvinger in de lucht priemt. “Ik heb 
begrepen dat wij nog altijd geacht worden 
subiet het veld te ruimen als er zich een jonge 
moeder in nood aandient.” 

Den Tonkelaar is bijzonder hoogleraar 
Rechtspraak en bij de rechtenfaculteit betrok
ken bij de Rota Carolina, de oefenrechtbanken 
voor rechtenstudenten. Als rechter merkt hij 
dagelijks dat de presentatie bij pleidooien tekort 
schiet. Tijdens de opleiding tot officier van 
 justitie of advocaat wordt erop gehamerd dat  
je rechtop moet staan als je je verhaal houdt 
voor de rechtbank. “En wat krijg ik te zien in  
de rechtszaal? Iedereen zit! Ik zie vaak mensen 
met gebogen hoofd al dan niet mompelend  

Tekst: Paul van den Broek en Martine Zuidweg / Met dank aan Lydia van Aert, 
Diane Essenburg en Freek Turlings / illustratie: Miesjel van Gerwen

een verhaal voorlezen. Dat is vreselijk saai.”
De Radboud Universiteit telt inmiddels een 

kleine tachtig bijzonder hoogleraren. Ze ver
schijnen meestal één dag in de week op de cam
pus en nemen dan genoegen met een krappe 
werkplek die ze delen met een of twee collega’s. 
“In het begin schrok ik er ook van”, zegt  
Den Tonkelaar terwijl hij rondkijkt alsof hij  
de kamer weer voor het eerst ziet. “Maar het 
bevalt eigenlijk best”, stelt hij op vaderlijke  
toon gerust. 

Bijzonder hoogleraren brengen de buiten
wereld binnen en niet zelden ook een promo
vendus of postdoc. Maar ze zijn weinig populair 
bij hun voltijd collegahoogleraren. En dat is 
niet alleen in Nijmegen zo. Nederland telt te 
veel bijzonder hoogleraren zonder enig weten
schappelijk benul, vond een groot deel van de 
geënquêteerde hoogleraren en hoofddocenten 
in een opiniepeiling die Elsevier onlangs publi
ceerde. Het gros stelde dat ook de bijzonder 
hoogleraar dient te zijn gepromoveerd.

Alsof dat nu niet het geval is. De bijzonder 
hoogleraren aan de Radboud Universiteit zijn 
allemaal gepromoveerd. Met uitzondering dan 
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Bijzondere 
BuitenBeentjes

gestarte masterprogramma over Journalistiek. 
De kou over beide zaken is uit de lucht, weet 
decaan Paul Sars van de letterenfaculteit. Klaas 
de Vries moest gewoon wennen aan college 
geven (“Zoals bijna elke bijzonder hoogleraar”) 
en dat Knapen van de ene op de andere dag 
naar het kabinet vertrok, viel niet te voorzien. 
“Omdat de bijzonder hoogleraar wordt betaald 
door een externe instantie, is er geen gezagsre
latie met de universiteit. Daarom kan zo’n man 
ook niet worden gehouden aan de normale 
opzegtermijn van drie maanden.” Sars ziet als 
decaan toe op het werk van zo’n twaalf bijzon

der hoogleraren in zijn faculteit, en wil er geen 
kwaad woord over horen. “Ik sta in voor al onze 
bijzonder hoogleraren.” 

Geschrokken
En toch. Wat voltijdhoogleraren en decanen 
vaak over het hoofd zien en waar nauwelijks 
gebruik van wordt gemaakt, is de frisse blik  
die met de bijzonder hoogleraar de faculteit 
binnenkomt. Ard Peeters, projectleider bij 
 farmaceutisch concern MSD in Oss en bijzon
der hoogleraar Gedragsfarmacologie, heeft zo’n 
frisse blik. Peeters is een van die parttimers die 
bewijzen dat diepgravend onderzoek niet het 
exclusieve domein van de universiteit is, ook al 
is van menig bijzonder hoogleraar de promotie 
verouderd en de publicatielijst niet toonaan
gevend. 

Bij MSD is Peeters verantwoordelijk voor  
het onderzoek naar geneesmiddelen tegen 
stress, zoals antidepressiva. Aan de Radboud 
Universiteit neemt hij deel aan het onderzoek 
van de afdeling Cellulaire dierfysiologie naar 
een nieuw molecuul dat veelbelovend lijkt als 
het gaat om de ontwikkeling van nieuwe 

van oud PvdAminister Klaas de Vries. Het som
bere beeld dat oprijst uit de peiling van Elsevier 
wordt in Nijmegen niet bevestigd. Bij de Facul
teit der Managementwetenschappen bijvoor
beeld, waar acht bijzonder hoogleraren rond
lopen, is het oordeel positief. Je moet ze 
natuurlijk niet langs de meetlat van gewone 
hoogleraren leggen, zegt Hans Mastop, sinds 
deze maand afgezwaaid als decaan van de facul
teit. “De winst zit in stageplekken en toepas
singsgericht onderzoek. Uit onze enquêtes blijkt 
dat studenten te weinig contact met de praktijk 
ervaren. Bijzonder hoogleraren kunnen daar 
een rol in spelen.”

Ook binnen de letterenfaculteit, die met  
Ben Knapen en Klaas de Vries vorig jaar de twee 
meest gezichtsbepalende bijzonder hoogleraren 
in huis had, is het beeld positief. Goed, over de 
colleges van Klaas de Vries waren studenten 
aanvankelijk niet enthousiast en dat Ben 
 Knapen het voor gezien hield voordat het echte 
werk kon beginnen, werd evenmin toegejuicht. 
Knapen trad in het najaar als staatssecretaris 
toe tot het kabinetRutte, terwijl hem een grote 
rol was toegedicht in het eveneens in het najaar 

‘Ik dENk dat dE 
INdUstRIE, als 
hEt op oNdER
zoEk aaNkomt, 
hEt bEtER VooR 
ElkaaR hEEft 
daN dE UNIVER
sItEItEN’
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geneesmiddelen. “Ik ben echt geschrokken van 
de kwaliteit van het onderzoek”, vertelt Peeters. 
Hij promoveerde 21 jaar geleden bij psychologie. 
“Wat mij verbaasde toen ik vier jaar geleden 
terugkwam op de universiteit, is dat het onder
zoek hier, bij een aantal groepen, nog altijd op 
de oude manier gebeurt.”

De farmaceutische industrie is voor de regis
tratie van een nieuw geneesmiddel afhankelijk 
van het stempel van een autoriteit als de EMA 
(European Medicines Agency). Die controleert 
alle data van het onderzoek dat aan de ontwik
keling van een medicijn voorafgaat. “In die 
 setting werken wij. Wij zijn gewend om expe
rimenten te herhalen en wij gebruiken ook 
standaard controlegroepen. Als je een expe
riment doet om te kijken of een nieuwe stof 
geschikt is als antidepressivum, dan neem je 
een bestaand antidepressivum mee dat zich al 
bewezen heeft. Die stof moet dan positief uit de 
test komen, anders is je experiment mislukt.” 

Publicatiedruk
Peeters was verbaasd toen hij ontdekte dat het 
in zijn academische werkomgeving helemaal 
niet vanzelfsprekend is om experimenten te 
herhalen en controlegroepen in te zetten. “De 
pilots die hier worden gedaan, doen we bij MSD 
allemaal nog een keer over, omdat we er niet 
van op aankunnen dat het onderzoek goed 
gebeurt.” Hij spreekt zijn collega’s op de Radboud 
Universiteit er nu regelmatig op aan. Zonder 
het herhalen van experimenten en de inzet  
van controlegroepen, maak je als onderzoeker 
grotere sprongen. En kun je ook sneller publi
ceren over je vinding. “Maar dan denk ik: wat 

heb je aan een uitvinding die misschien op 
drijfzand is gebaseerd?”

De Radboud Universiteit heeft nu ook een 
bijzonder hoogleraar die zijn leerstoel inzet om 
het kwaliteitsverschil bloot te leggen tussen 
onderzoek van de farmaceutische industrie en 
dat van de universiteiten. HenkJan Out, bij
zonder hoogleraar Farmaceutische geneeskunde 
en binnen MSD verantwoordelijk voor het 
gynaecologisch onderzoek, nam een promo
venda mee die een groot aantal klinische 
 studies gaat vergelijken. Maar Out weet de 
 uitkomst eigenlijk al. “Ik denk dat de industrie, 
als het op de uitvoering van de studies aankomt, 
het beter voor elkaar heeft dan de universiteit. 
Wij hebben de financiële middelen en de men
sen om ons onderzoek optimaal uit te voeren.” 
Farmaceutische bedrijven moeten ook wel zorg
vuldig te werk gaan, juist vanwege dat wakend 
oog van de EMA. Een onderzoeksteam dat een 
studie opstuurt naar het tijdschrift The Lancet 
hoeft zich minder zwaar te verantwoorden. 

Kortsluiting met de praktijk
Of neem Cor de Jong, sinds 2005 bijzonder 
hoogleraar Verslaving en verslavingszorg en 
directeur van het NISPA, een samenwerkings
verband tussen vier instellingen voor versla
vingszorg. Hij studeerde geneeskunde en werkte 
jarenlang in de verslavingszorg. Daar merkte hij 
keer op keer dat veel onderzoeksresultaten niet 
terechtkomen bij de instellingen die verslaafden 
behandelen. “Als er op de universiteit werd ont
dekt dat een bepaalde behandeling heel nuttig 
is, dan kregen we daar in het veld niets over te 
horen.”

tevreden 
BuitenBeentjes
Ze hebben een frisse blik op de 

universiteit, want ze weten dankzij 

hun ervaring in de ‘buitenwereld’ 

heel goed hoe het anders kan. 

Maar ze zijn ook positief, blijkt uit 

de Vox-rondgang langs bijzonder 

hoogleraren. “Ik ervaar mijn werk 

hier als heel plezierig. Het is een 

uitdaging om in zo’n complexe 

organisatie je weg te vinden”, zegt 

verslavingsdeskundige Cor de 

Jong. Ook theoloog Wil van den 

Bercken wil graag kwijt dat hij zich 

prima thuis heeft gevoeld op de 

universiteit. 

Bijzonder hoogleraar Militaire 

ethiek Desirée Verweij is sinds 

2009 namens de Nederlandse 

Defensie Academie in Breda één 

dag in de week actief bij het 

CICAM, het voormalig studiecen-

trum voor vredesvraagstukken dat 

huist in de managementfaculteit. 

Over die ‘inhuizing’ uit Verweij haar 

verbazing, omdat zo’n centrum 

beter kan gedijen als zelfstandig 

instituut. “In Breda en bij andere 

instellingen zie je ook steeds vaker 

dat instituten worden opgeslokt en 

faculteiten fuseren. Een weinig 

gelukkige beweging.” Maar 

af gezien van die inbedding, heeft 

Verweij niets dan lof over het 

onderwijs- en onderzoeksklimaat 

van het CICAM. De toeloop naar 

haar cursus noemt ze verrassend 

hoog, en de betrokkenheid van 

studenten verfrissend. Bovendien 

begeleidt zij in een samenwer-

kingsverband met de Faculteit 

 Militaire Wetenschappen twee 

promovendi met wie ze ook de 

brug naar de praktijk wil slaan.  

“De verbinding naar de praktijk  

is nog voor verbetering vatbaar, 

maar voor het overige ben ik heel 

tevreden.” 

Uit de rondvraag onder zo’n twin-

tig van de tachtig bijzonder hoog-

leraren komt een beeld naar voren 

van een bijzonder hoogleraar die 

over het algemeen best tevreden 

is. Die het idee heeft dat zijn kriti-

sche blik op waarde wordt geschat 

en dat de voltijd-collega’s open 

staan voor zijn inbreng. 

Wil van den BercKen

bIjzoNdER hooglERaaR 

thEologIE. “Ik bEschoUw 

mIjN hooglERaaRschap 

als mIslUkt.”

ard Peeters bIjzoNdER 

hooglERaaR gEdRags

faRmacologIE EN pRojEct

lEIdER bIj faRmacEUtIsch 

bEdRIjf msd. “Ik bEN Echt 

gEschRokkEN VaN dE 

kwalItEIt VaN oNdERzoEk.”

desirée verWeij bIjzoN
dER hooglERaaR 
 mIlItaIRE EthIEk: “dE 
VERbINdINg NaaR dE 
pRaktIjk Is Nog VooR 
VERbEtERINg VatbaaR, 
maaR VooR hEt oVERIgE 
bEN Ik hEEl tEVREdEN.”
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Sinds hij bijzonder hoogleraar is, probeert  
De Jong daar verandering in te brengen. ‘Maar,’ 
zegt hij erbij, ‘dat is een hell of a job.’ Voor een 
deel komt dat omdat het universitair onderzoek 
is opgedeeld in speerpunten. En die sluiten niet 
altijd aan bij vragen die leven in de verslavings
zorg. “In de academische wereld is op dit 
moment heel veel aandacht voor de neuro
psychologie en neurobiologie. Dat soort hersen
onderzoek is heel fundamenteel en de resul
taten ervan komen maar moeizaam binnen bij 
de instellingen voor verslavingszorg. Dat is jam
mer. Je moet je ook afvragen hoe je fundamen
tele kennis kunt vertalen naar de individuele 
patiënt.” 

Bijzonder hoogleraren zijn bruggenbouwers: 
ze brengen twee gemeenschappen dichter bij 
elkaar. Bijna alle bijzonder hoogleraren in de 
Voxrondgang waren het roerend eens met de 
stelling ‘Mijn bijzonder hoogleraarschap brengt 
de Radboud Universiteit dichter bij de praktijk’. 
Maar de universiteit moet er dan wél gebruik 
van maken. En dat gebeurt nu niet afdoende, 
zegt Erik Proper, bijzonder hoogleraar Evolutie 
van informatiesystemen en werkzaam bij een 
onderzoeksinstituut in Luxemburg, vergelijk
baar met het Nederlandse TNO. Hij ziet som
mige van zijn parttimecollega’s op een eilandje 
terecht komen, omdat ze niet meedoen aan 
lopend onderzoek. Proper: “Zo wordt het bij
zonder hoogleraarschap een façade.” Inderdaad 
zegt bijna een derde van de geënquêteerde hoog
leraren dat ze meer betrokken wil worden bij 
lopend onderzoek. 

Proper vindt dat ook de ‘gewone’ onderzoe
kers zich meer moeten laten leiden door vragen 
die in de samenleving leven, bijvoorbeeld op het 
gebied van informatica, zoals de invoering van 
de chipknip, het toeslagensysteem van de belas
tingdienst en het beveiligingssysteem van de 
HSL. Op die manier vinden bijzonder hoog
leraar en gewoon hoogleraar elkaar vanzelf.  

HenK-jan out bIjzoNdER 

hooglERaaR faRmacEU

tIschE gENEEskUNdE EN 

oNdERzoEkER bIj faRma

cEUtIsch bEdRIjf msd. “dE 

INdUstRIE hEEft dE mIddE

lEN EN dE mENsEN om 

oNdERzoEk optImaal UIt 

tE VoEREN.”

Hans den tonKelaar

bIjzoNdER hooglERaaR 

REchtspRaak EN VIcEpRE

sIdENt VaN dE REchtbaNk 

aRNhEm. “Ik dENk dat ER 

mEER UIt tE halEN Is.”

eriK ProPer bIjzoNdER 

hooglERaaR EVolUtIE 

VaN INfoRmatIEsystEmEN 

EN oNdERzoEkER bIj dE 

lUxEmbURgsE tEgENhaN

gER VaN tNo. “bIjzoNdER 

hooglERaREN moEtEN ook 

dEElNEmEN aaN lopENd 

oNdERzoEk. aNdERs woRdt 

hEt EEN facadE.”

cor de jonG bIjzoN

dER hooglERaaR VERsla

VINg EN VERslaVINgszoRg 

EN dIREctEUR VaN NIspa. 

“Ik pRobEER mEER acadEmI

schE kENNIs NaaR dE pRak

tIjk tE bRENgEN. dat Is a 

hEll of a job.”

Een deel wordt nu ook wel opgepakt, “maar”, 
zegt Proper, “we laten te veel kansen liggen.” 
Zoals de wisselwerking tussen ITsysteemont
wikkeling en de politieke processen erom heen. 
“Hoewel het achteraf lastig te bewijzen zal zijn, 
zijn bij de OVchipkaart de technologische risi
co’s waarschijnlijk al vroeg gesignaleerd, maar 
gewoon onder tafel geveegd omdat het politiek 
niet gunstig was er ruchtbaarheid aan te geven. 
Ik denk dat wij als informatici van tevoren beter 
in kaart moeten brengen welke politieke pro
cessen spelen rondom een nieuw ITproduct.”  
Op de universiteit in Luxemburg is onlangs een 
interdisciplinair onderzoeksinstituut opgericht 
dat deze dwarsverbanden gaat leggen. Proper 
zou graag zien dat zoiets ook aan de Radboud 
Universiteit wordt opgepakt. “In de maatschap
pij is die interdisciplinariteit nu eenmaal de 
realiteit.” 

Geen gehoor 
Sommige bijzonder hoogleraren worden puur 
voor het onderwijs aangesteld. En stuiten daar 
op wat er beter kan. Wil van den Bercken is 
sinds vijftien jaar als bijzonder hoogleraar ver
bonden aan Theologie. Zijn probleem is dat 
theologie nauwelijks nog studenten trekt, reden 
dat zijn colleges over het Oosters christendom 
regelmatig van het rooster zijn gehaald. “Er 
waren niet genoeg studenten meer en omdat 
mijn focus op het onderwijs ligt, werd daarmee 
de bodem onder mijn aanstelling weggeslagen. 
Ik beschouw mijn bijzonder hoogleraarschap 
als mislukt.” Volgend jaar gaat Van den Bercken 
met pensioen, “maar zou dat niet het geval zijn, 
dan was ik sowieso wel opgestapt.” 

Vicepresident van de rechtbank Den 
 Tonkelaar aarzelt om de oefenrechtbanken te 
bekritiseren, toch ‘het troetelkindje’ van de 
rechtenopleiding. ‘Maar ik denk dat er echt 
meer uit te halen is’. Hij heeft gezien hoe op  
de VU bijna afgestudeerde psychologen een 

individuele presentatietraining geven aan de 
rechtenstudenten. “Het leuke is dat studenten 
zo ontdekken dat ze veel meer kunnen dan ze 
denken. Vooral – maar zeker niet uitsluitend – 
voor allochtone studenten is dat belangrijk.  
Het briljante Turkse meisje dat nooit gewend is 
in het openbaar haar verhaal te houden, weet 
na zo’n training: ik kan ook best advocaat of 
rechter worden. Prachtig is dat!”

Zijn pleidooi om hier ook psychologen
trainers in te schakelen, heeft in Nijmegen  
nog geen gehoor gekregen. Zoals ook de aan
sluiting met de praktijk, waar Proper en De  
Jong aan werken, maar mondjesmaat verbetert. 
En de kritiek van MSD’ers Ard Peeters en 
 HenkJan Out is evenmin opgepakt. Peeters: 
“Als je collega’s erover spreekt, geven ze wel toe 
dat de kwaliteit beter kan, maar een andere 
aanpak past nu eenmaal niet in deze setting 
vanwege de hoge druk om te publiceren en de 
lage budgetten voor onderzoek.” Daadwerkelijk 
iets veranderen valt ook niet mee als je maar 
één dag per week paraat bent. En je met je 
onderzoek of je onderwijs op een zijspoor staat. 
Niet voor niets voelt de meerderheid van de 
 bijzonder hoogleraren zich op de universiteit 
‘een buitenbeentje’. * 
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1e Walstraat 18 te Nijmegen
tel. nr. 024-3601181

Dagelijks geopend van 
17.00 tot 22.00 uur

v

v

Hemelse gerechten voor 

duivelse prijzen

Bijna alle pizza’s en 

pasta’s voor E 6,95

vox-donatello 110208.indd   1 16-02-2011   14:34:09

   
R

 E
 S

 T
 A

 U
 R

 A
 N

 T
    

  3
 2

 2
  2

 2
  5

 6
   

 H
 E

 T
   

H
 E

 I 
M

 W
 E

 E
  

*U kunt gebruik maken van deze actie t/m 14 juli 2011
 van dinsdag t/m vrijdag op vertoon van uw 

personeels- of studentenpas van de  
Radboud Universiteit en UMC St Radboud.
Reserveren is verplicht (024 322 22 56).

Wijzigingen voorbehouden. 
Oude Haven 76-80  6511 XH   Nijmegen   www.heimwee.com

5 j a r i g   J U B I L E U M   s p e c i a l

v o o r   d e   R a d b o u d.

Al 5 jaar Heimwee...
Ons restaurant viert dit 

Jubileum uitgebreid met een passend 
4 gangen menu.

1ste persoon 40 euro
elke 2de persoon 15 euro    
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Te koop woonobject
‘t Flieren 4, 5434 LB  Cuijk-Vianen (NB)

Algemene informatie:
Perceelgrootte 1,218 ha, kad. Cuijk sectie B no’ s 2591 en 1919. Gelegen in agrarisch landschappelijk 
waardevol gebied (A1) aan de rand van het kerkdorp Vianen. Het perceel is ontsloten door een “eigen
weg” van ca. 150m, waarvan op de eerste 50m een recht van overpad rust. Het object bestaat uit: 
Woonhuis, multifunctionele loods, tuinhuis, weidestal, kasje, kippenhok, bijenstal, boomgaard, weiden,
moestuin, afvalwaterzuivering en diverse houtopstanden en heggen. Bereikbaarheid: 1.5km vanaf 
treinstation en centrum Cuijk, 2.5km naar op/afrit A73, 12km naar Nijmegen. Veel landschapstypen op
fi etsafstand. Ideaal object voor mensen die rust en ruimte zoeken voor een agrarische hobby in een 
natuurlijke omgeving. 

Vraagprijs € 480.000 k.k. Aanvaarding in overleg. 
Nadere informatie tel. 0485-317252, www.jaap.nl

vox-buijs 110117.indd   1 16-02-2011   14:33:23

11 & 12 maart Amsterdam RAI

www.carrierebeurs.nl

Het grootste carrière-evenement van Nederland met de beste werkgevers!

Nieuw!!!
Lekker borrelen bij Valdin! 

Geniet nu in onze nieuwe borrelruimte 
van een drankje en heerlijke hapjes van 

onze tapaskaart.

www.valdin.nl

Van Peltlaan 4 | 6533 ZM Nijmegen | Tel: 024 - 355 69 02

MEDITEREN BIJ DE BRON

Voor verdere informatie:

MEDITEREN BIJ DE BRON
in de sfeer van een klooster

op vrijdagavond, om de veertien dagen
nieuwe data zijn bekend;

 start 18 februari
Voor verdere informatie:

clarissen.nijmegen@hetnet.nl
http://www.clarissen.nl/pagina18.html

vox-clarissen 110208.indd   1 16-02-2011   14:35:31



www.radboudnet.nl/medezeggenschap
www.ru.nl/usr

niet zo spannend, wel zo belangrijk

Robert Arpots is Conservator UB en 
Ranhilde Luttenberg is student planologie 
en USR- lid namens de NSSR

Robert
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Dubbelinterview

Robert
& Ranhilde

Ranhilde

Informatiseringsplan
Deze cyclus behandelt de GV het infor-
matiseringsplan voor de informatie en 
ICT-voorzieningen op de RU. Op voor-
hand is de medezeggenschap tevreden 
dat de RU als enige universiteit in 
Nederland zeer klantgericht te werk 
gaat. Desalniettemin moeten er nog 
wel stappen worden gezet, zoals een 
betere energiebesparing en meer infor-
matie over de beschikbare computer-
applicaties voor medewerkers en 
 studenten. Daarnaast spreekt een voor 
de mobiele telefoon beschikbare Black-
boardpagina ook tot de verbeelding.

Stel je verkiesbaar!
Doe je onderzoek (25 onderzoeksinsti-
tuten), geef je onderwijs (105 opleidin-
gen) of werk je in een ondersteunende 
functie (7 faculteiten en 2 clusters met 
16 diensten/afdelingen)? In de Onder-
nemingsraad maak je verschil door mee 
te praten en te adviseren over het beleid: 
loopbaanbeleid, internationalisering, 
reorganisaties, financiën, en kwaliteit 
van onderwijs en onderzoek. De RU is 
een van de grootste werkgevers van 
Nijmegen. Daar wil je toch iets over 
te zeggen hebben? 
Contact: j.pronk@bjz.ru.nl. 

Ragweek
Van 23 februari t/m 2 maart is de 
 Ragweek. Verschillende verenigingen 
halen geld op voor het goede doel, zo 
ook de Universitaire Studentenraad 
(USR). Wij zullen de gehele week 
 lootjes verkopen, waarmee je kans 
maakt op een lunch met de rector in 
Huize Heyendael. Daarnaast zullen we 
verdwaald serviesgoed ophalen voor  
de Refter en organiseren we met  
SVDN DanceFever een groots weer-
wolvenspel. Dit spel zal 2 maart om 
19.00 plaatsvinden in het Restaurant 
van het Huygensgebouw.

OR en USR geven advies 
over beleid collegegeld 
De Ondernemingsraad (OR) en Uni-
versitaire Studentenraad (USR) hebben 
positief geadviseerd over het beleid dat 
de hoogte van het collegegeld regelt. 
De medezeggenschap is blij dat het 
college van bestuur studenten de 
mogelijkheid wil blijven bieden om  
een tweede studie te volgen. Vooral 
over het voorgestelde overgangsrecht 
zijn de OR en USR nog kritisch. Zij  
hebben daarom een aantal voorstellen 
gedaan om de overgangsregeling te 
wijzigen. 

Dat insinueert dat eigenlijk de hele GV saai is, en dat is zeker niet zo!

Een keer het achtuurjournaal presenteren. Al als klein meisje leek 
me dat zó leuk, en nog steeds.

De Tour de France wordt tegenwoordig niet meer gewonnen op 
een boterham met pindakaas.

Om naast het behartigen van de algemene belangen van de student 
ook het belang van studentensport nog beter te kunnen behartigen.

De overwinning van de Duitser Severin Freund, tijdens de 
Wereldbeker Skispringen in Willingen.

Ik ben altijd vrolijk en positief ingesteld.

Ik ben een uitsteller.

Ikzelf (want Lettie is er helaas niet meer)

Wonen in Miami Beach

In mijn kinderen

Ik wil de bestuurder(s) controleren 
en aan hun afspraken houden

De verjaardag van mijn moeder (87)

Afspraak is afspraak

Ik schijn te direct te zijn

Wie is het minst saaie GV-lid? 

Wat is je ultieme droom? 

Waar geloof je in?

 
Waarom ben je in de 

OR/USR gestapt? 

Wat heb je voor het laatst gevierd? 

Wat is je beste karaktereigenschap? 

Wat is je slechtste karaktereigenschap? 



De moeilijke 
tweeDe 
van De Staat

Tekst: Timo Pisart

luiSteren
TIMO PISART (22) IS VIERDEJAARS 
STUDENT PSYCHOLOGIE, SCHRIJ-
VER VOOR 3VOOR12/ARNHEM-
NIJMEGEN EN GITARIST IN DE 
INDIEFOLKFORMATIE OIIO

1. De Staat / 
machinery 
3 maart in de Vereeniging

Als ik naar één plaat reikhal-

zend uitkeek afgelopen jaar, 

was dat wel Machinery van 

het Nijmeegse succesverhaal 

De Staat. ‘Psychofunk’, zeg-

gen ze zelf over hun tweede 

plaat, en ik had het niet beter 

kunnen verwoorden. Catchy, 

onvoorspelbare, machinaal 

ronkende rock met ballen én 

een dikke knipoog.

2. roy Santiago / 
the great PretenDer
27 maart in Merleyn

Voor de liefhebber van 

 Belgenrock: de in Nijmegen 

woonachtige liedjessmid Roy 

Santiago viert 27 maart in 

Merleyn de release van zijn 

plaat The Great Pretender. 

Zijn vuige stem is vertrouwd, 

maar de al te beluisteren 

voorproefjes klinken een stuk 

opgewekter dan zijn eerdere 

werk.

3. Zo moeilijk / 
nieuwe moveS
4 maart in Doornroosje

Nog meer lokale trots. Echt 

een hiphopfan durf ik mezelf 

niet te noemen, maar Zo 

Moeilijk is onvermijdelijk. 

Hun unique selling point: 

een Nijmeegse tongval en 

rare rijmschema’s.

Je kunt natuurlijk alle 

 stadskranten uitpluizen, 

 honderden sites afgaan of  

je abonneren op een veel  

te frequente nieuwsbrief  

om erachter te komen wat 

Nijmegen komende maand 

te bieden heeft op cultuur-

gebied. Maar je kunt ook 

gewoon achterover leunen 

en vertrouwen op de mening 

van vier Vox-deskundigen.
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Zien
PIETER NABBE IS FREELANCE 
JOURNALIST EN FILMKENNER

1. illégal
Regisseur Masset-Depasse 

zet venijnig zijn tanden in de 

actualiteit met dit indringend 

immigrantendrama over de 

Russische Tania die in een 

uitzettingscentrum belandt.

Vanaf 31 maart in LUX

2. get low
Robert Duvall is indrukwek-

kend als kluizenaar die veertig 

jaar een geheim met zich 

mee heeft gedragen. Bij zijn 

bekentenis op zijn eigen 

‘begrafenis‘ steekt de konink-

lijke speech van Colin Firth 

erg bleekjes af. 

Vanaf 17 maart in LUX

3. FjorD
Van de nieuwe generatie 

cabaretières heeft Ellen 

 Dikker de scherpste noten  

op haar zang. En ook in haar 

nieuwe programma is ze 

 simpelweg het grappigst.

19 maart in de Lindenberg

leZen
ANNE LOZEMAN (26), STUDENT 
NEDERLANDSE TAAL- EN CULTUUR

1. BernharD Schlink / 
‘ZomerleugenS’
Zeven verhalen over succes-

volle personages die door 

verschillende gebeurtenissen 

op de grens balanceren tussen 

waarheid en leugen. Schlink 

weet in de korte verhalen de 

personages zorgvuldig te 

karakteriseren.

2. hagar PeeterS / 
‘waSDom’
Voor wie de poëzie van 

 Peeters nog niet kent, is er de 

bundel Wasdom. In vijf delen 

komen vijf thema’s, alle 

mogelijke stijlregisters en 

zowel haar jeugdwerk als 

nieuwe poëzie aan bod. 

3. maria Stahlie / 
‘Scheerjongen’
Nieuwste roman van Stahlie 

over een serieuze, zacht-

aardige, half Italiaans, half 

Nederlandse jongen die 

besluit een echte zuidelijke 

machoman te worden. De 

ernst van de zoekende puber 

wordt vermakelijk beschreven.  

uitgaan
MATHIEU JANSSEN (26) 
STUDENT SOCIOLOGIE EN 
 PROGRAMMAMAKER BIJ LUX

1. nijmeegS 
BoekenFeeSt 
10 maart in De Vereeniging

Eerst drie uur inspiratie 

opdoen met onder anderen 

Kamagurka, Kader Abdolah, 

Jan Mulder en P.F. Thomése; 

daarna lekker dansen. 

12,50 of 15 euro // van 20:15 

tot 03:00 uur

2. SuBcultuur vS 
give it DuB: Free the 
roBotS – live + 
take  e.a. 
24 maart in Merleyn

Vorig jaar moest Free the 

Robots helaas cancelen in 

Paradiso, nu komt hij wraak 

nemen in Merleyn. Laat je 

beste robotmoves zien op  

de dansbare mix van jazz, 

electronica en hiphop. 

5 euro // van 22:00 tot  

04:00 uur

3. nachtSPort 
25 maart in Old Cave

Oude wijnkelder wordt gym-

zaal. Een hele nacht BOM-

men op Nijmeegse techno-

grootheid Darko Esser en 

anderen.

vvk 8 euro, 10 euro aan de 

deur // 22:00 tot 05:00 uur.

M
et een hele stapel 
nieuwe cd’s bewijst 
Nijmegen komende 
maand weer een van 
de meest muzikale 

 steden van Nederland te zijn: hiphop
formatie Zo Moeilijk, songwriter Roy 
Santiago en de gitaarrockband Bandito 
komen allen met nieuw muzikaal 
materiaal. Zelfs Nijmegen Rock City 
doet een duit in de zak, met een verza
melaar waarvoor verschillende lokale 
bands met rappers de studio in zijn 
gedoken.

De eerste uitgave van komende 
maand is ook de belangrijkste: 3 maart 
viert Nijmeegs succesverhaal De Staat 
de release van Machinery in een uit
verkocht De Vereeniging. Machinery 
is de opvolger van hun debuut Wait 
for Evolution, waarmee ze in één klap 
een van de grootste en meest gehypte 
bands van Nederland werden. In 2009 
speelde de band Pinkpop, Lowlands en 
alle andere grote festivals en concert
zalen plat. 

In die hype ligt ook een groot 
gevaar: fans hebben extreem hoog
gespannen verwachtingen en kijken  
al twee jaar reikhalzend uit naar de 
ideale opvolger van het catchy Wait 
for Evolution. Voor hen kan Machi
nery bijna alleen maar tegenvallen. 
Anderen, blasé geworden van de vele 
optredens, zullen De Staat hoe dan 
ook willen bestempelen als een een
dagsvlieg die zijn beste tijd wel heeft 
gehad. Kortom: niets is moeilijker dan 
een tweede plaat brengen als band die 
zo plotseling zo groot is geworden als 
De Staat.

Aan Machinery hoor je echter nergens 
symptomen van ‘een moeilijke tweede’: 
hij is funkier, logger en vooral speelser 
dan zijn voorganger. Luister alleen al 
de tongueincheek single Sweatshop 
die al een tijdje op internet rondspookt: 
een cocky parodie op elektronische 
danshitjes. Ook de andere nummers 
bevatten een dikke knipoog, zo waant 
frontman Torre Florim zich in I’m A 
Rat welhaast Prince door alleen in zijn 
kopstem te zingen.

Compositorisch heeft Florim – die 
de plaat ook heeft geproduceerd – zich
zelf duidelijk vernieuwd: was op de 
vorige plaat nog een prominente plek 
gereserveerd voor de koebel, deze is  
op Machinery nergens te bekennen. 
Wel staat de plaat bol van de modder
vette analoge synthesizers en wie goed 
luistert, hoort dat het geheel rijker en 
voller is gearrangeerd: alle partijen en 
instrumenten zijn zorgvuldig als stuk
jes van een puzzel in elkaar gezet. Af en 
toe flirt Florim vocaal wel erg opzichtig 
met Josh Hommeachtige (Queens  
of the Stone Age) zanglijnen, maar 
nergens vervalt hij in ordinair jatwerk.

Zal De Staat met Machinery zijn 
oude fans weten te behouden? Dat is 
moeilijk te zeggen: de plaat is muzikaal 
duisterder en minder toegankelijk dan 
zijn voorganger, er zijn aanzienlijk 
minder lichtvoetige nummers en de 
meezingfactor ligt een stuk lager. Het 
grootste wapenfeit van de band lag 
echter nooit in de cd’s, maar in de 
optredens. Florim fluisterde me zelf 
toe: “De liveervaring gaat nog een 
hele beleving worden.” *

De moeilijke 
tweeDe 
van De Staat

Het regent komende maand 
nijmeegse releases, met als absoluut 
Hoogtepunt de tweede langspeler 
van de staat. speelser maar duister. 
timo pisart bespreekt macHinery.
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Naam: Hugo Saedt (33)
Vorige fuNctie: 
 accountant (aSSiStant 
Manager) bij Pwc arnHeM
Huidige fuNctie: 
 Mede werker interne 
 accountantSdienSt (iad)
SiNdS: 1 deceMber 2010

Wat heeft je doen overstappen van 
je vorige naar je huidige functie?
bij Pwc, een extern accountants
kantoor, had ik veel verschillende 
klanten die ik telkens moest bezoe
ken. deze manier van werken is heel 
afwisselend en leerzaam, maar brengt 
ook veel onrust met zich mee. tevens 
verschoof het werk steeds meer van 
een inhoudelijke naar een commer
ciële invulling naarmate mijn ervaring 
bij Pwc toenam. na 7,5 jaar was ik dit 
jachtige bestaan moe en zocht ik een 
stabielere werkomgeving. die vond ik 
bij de radboud universiteit.

Waar houd je je nu voornamelijk 
mee bezig?
ik leg de laatste hand aan de op leiding 
tot register accountant. daarnaast 
ben ik betrokken bij projectcontroles. 
de accountantsdienst controleert dan 
of geld van de overheid of van bedrij
ven dat in onderzoeksprojecten 
gestoken wordt, rechtmatig wordt 
gebruikt. ten slotte heb ik, nu ik intern 
in één organisatie werk, meer ruimte 
om niet alleen controles uit te voeren, 
maar ook aanbevelingen voor ver
beteringen te doen. 

tevreden met de overstap?
absoluut. ik moet even wennen aan 
het cultuurverschil, Pwc is winst
gedreven, terwijl de radboud univer
siteit dat niet is, maar ik merk dat deze 
nieuwe functie me meer rust geeft. 
Zo ben ik ook flexibeler in mijn vrije
tijdsbesteding en is het makkelijker 
spontaan uitstapjes te maken met 
mijn vrouw of mijn vrienden.

tensportverenigingen en studenten
verenigingen van ru en Han zoveel 
mogelijk geld bij elkaar verdienen 
voor twee goede doelen. Locatie: 
campusterrein.

www.radboudnet.nl/personeel/
arbeidsvoorwaarden 
klokkenluidersregeling ru
Het college van bestuur heeft per 1 
januari een klokkenluidersregeling 
vastgesteld. iedereen die werkzaam is 
bij de universiteit kan een vermoeden 
van een misstand bij deze universiteit 
melden bij het college van bestuur of 
bij een vertrouwenspersoon. onder 
omstandigheden als vermeld in de 
regeling kan melding extern plaats
vinden bij een onafhankelijke derde. 

www.ru.nl/ambassadors
dienst Studentenzaken zoekt eerste 
en tweedejaars studenten (met name 
Fnwistudenten) die voorlichting 
 willen geven aan scholieren op 
 beurzen in nederland en in duitsland, 
op vwoscholen en op de bachelor
voorlichtingsdag. Voorbereiding is 
een tweedaagse cursus 
groep 1: 16 en 23 maart, van  
18:15 – 21:30 uur. 
groep 2: 17 en 24 maart, van  
18:30 – 21:30 uur.

www.ru.nl/studentenkerk
Start cursussen: 
8 maart, 19.00  21.00 uur: 
 ‘ontdekken wat je gelooft’
10 maart, 19.30  21.30 uur: 
 ‘wereldgodsdiensten’
14 maart, 16.45 17.45 hrs:  ‘Meditation 
in english’
15 maart, 18.3019.30 uur: ‘Meditatie’
15 maart, 19.30  21.30 uur: ‘op zoek 
naar wat je beweegt’
15 maart, 19.00  21.00 uur: 
 ‘Filosoferen in de huiskamer’
16 maart, 19.0020.00 uur: ‘Meditatie’
14, 21,28 maart eN 4, 11 eN 18 april, 

18.00–19.30 uur: Vastenmaaltijd.
Plaats: erasmuslaan 9a.

www.ru.nl/genderstudies
28 februari, 11.4513.45 uur: Lezing 
en lunch internationale Vrouwendag, 
thema ‘Vrouw en film’.
Plaats: Zijzaal refter. opgeven: 
 vrouwendag@maw.ru.nl

NieuW
geZicHt

 ageNda
Mededelingen of berichten 

voor Vox campuS kunt u 

sturen naar: voxcaMpus@ 

vox.ru.nl de volgende vox 

verschijnt op 31 Maart 2011.

www.ru.nl/master/cns/news/  
cns_open_day
friday, marcH 18tH, 1 p.m.: open day 
research Master cognitive neuro
science with overview of course 
 contents and career perspectives. 
masterclasses, demonstrations of 
neuroimaging facilities at the dccn. 
Send an email to Y.schouten@ 
donders.ru.nl  Place: donders centre 
for cognitive neuroimaging (dccn), 
kapittelweg 29.

curSuSSeN
www.radboudintolanguages.nl
cursussen nederlands voor 
 gevorderden:
 puntjes op de i, start 28 februari 
  schrijfvaardigheid en grammatica, 

start 1 maart
 spreekvaardig, start 1 maart 

www.studiegids.science.
ru.nl/2010/religie/course/21451
cursus over ‘religie en ontwikkeling’ 
op maandag van 13.4517.00 uur, in 
de weken 15, 16, 19, 20 en 21 door 
Prof. Peter kanyandago, hoogleraar 
ethiek en ontwikkelingsvraagstukken 
in oeganda en gasthoogleraar ru. 

www.paoheyendael.nl
24 eN 25 maart: neurofysiologisch 
onderzoek in de revalidatie & 
 ganganalyse. 
tijdens de eerste dag staan de basis
principes van het elektromyografisch 
onderzoek en de vertaling naar de 
praktijk centraal. de tweede dag geeft 
inzicht in de mechanismen van het 
normale en abnormale gaan en de 
verschillende aspecten van de instru
mentele ganganalyse. de dagen zijn 
primair bestemd voor aioS revalida
tiegeneeskunde.
 
leziNgeN
www.ru.nl/hlcs/programma’s/
studying_criticism 
17 maart, 09.00 uur en 18 maart, 
14.00 uur: expert meeting ‘towards 
an european history of modern book 
reviewing. Plaats: gymnasion, gn3, 
Heyendaalseweg 141a.
 
www.cmf-nederland.nl 
15 maart, 19.45 uur: lezing van de 
christian Medical Fellowship (cMF) 
over wetenschappelijke vernieuwin
gen: waar ligt de grens? Plaats: lokaal 
Moeys b,route 99, g.grooteplein 10.

www.aanmelder.nl/scienceto-
businesscafe-28februari2011 
28 februari, 17.3020.00 uur: Science 
to business café Prof. dr. H.L. Van 
kranenburg en dhr. e. van doorn 
 thema ‘Maatschappelijk Verantwoord 
ondernemen’. 
Plaats: Sportcafé gymnasion, 
 Heyendaalseweg 141a.

algemeeN
www.ru.nl/verkiezingen 
Verkiezingen 2011
Universitaire & facultaire studenten
raden en studentleden van 
opleidings commissies 
7 t/m 9 maart: inzage kiesregister, 
 persoonsgegevens per mail
11 t/m 15 april: kandidaatstellingen
20 t/m 26 mei: Verkiezingen
27 mei, 16.30 uur: uitslag in het 
 cultuurcafé.
Ondernemingsraad en 
Onderdeelcommissies
16 t/m 18 maart: inzage in het kies
register. wijzigingen doorgeven aan 
joop Pronk, j.pronk@bjz.ru.nl, tel. 
12745
31 maart t/m 21 april: kandidaatstel
lingen
8 juNi t/m 17 juNi: Verkiezingen
21 juNi, 16.00 uur: uitslag in het 
 cultuurcafé
informatie; bureau Verkiezingen, 
comeniuslaan 4.01.01, tel. 3612745.

www.youtube.com/ radboud-
universiteit 
op het universiteitskanaal op Youtube 
worden filmpjes verzameld van o.a. 
onderzoek in de praktijk, colleges, 
experimenten, evenementen, con
gressen, vodcasts, studiereizen en 
alumni in beeld. Hierbij het verzoek 
filmpjes op te sturen naar Steven den 
boer, webredacteur social media, afd, 
communicatie: s.denboer@commu
nicatie.ru.nl, tel. 3655917

www.ru.nl/fb 
gewijzigde openingstijden Horeca 
outlets tijdens carnavalsvakantie  
(7 t/m 11 maart): 
refter: ma t/m vrij geopend van 
11.0019.00 uur
Het gerecHt eN fNWi: ma t/m vrij 
geopend van 10.3014.30 uur
cultuurcafé: ma en di gesloten. 
woe t/m vrij: geopend van 15.00
20.00 uur
taNdHeelkuNde, de-cafe eN 

 Sport café: ma t/m vrij gesloten. 
campuSSHop: ma + di gesloten. woe 
t/m vrij geopend van 11.0015.00 uur
aula , Soeterbeeck , Huize HeyeNdael 
zijn geopend.

www.nijmegen.ragweek.nl
23 februari t/m 2 maart: ragweek 
waarin studieverenigingen, studen
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 Vacatures
Kijk voor vacatures en  
uitgebreide informatie op:  
www.ru.nl/vacatures
 
Deze week onder meer:*
•	 	Hoofd	mediaredactie/
 hoofdredacteur VOX (0,8 fte) 
 interne vacature
 afdeling Communicatie 
•	 	Ontwikkelaar/programmeur	
 (0,2 - 0,4 fte) interne vacature
 Faculteit der Sociale 
 Wetenschappen
•	 	Managementassistent	BSI 
 (0,8 fte) interne vacature
 Faculteit der Sociale 
 Wetenschappen

*  Voor interne vacatures, kijk op 
www.radboudnet.nl/vacatures

www.ru.nl/soeterbeeck-
programma
3 maart: burgerschapslezing door 
evelien tonkens ‘onbeholpen burger
schap. Van goede bedoelingen naar 
politieke effectiviteit’. 
10 eN 11 maart: Lezing door josé 
casanova, godsdienstsocioloog.
16 maart: Voices from the South – 
Symposium met kon kelei en Praful 
bidwai over de verschuivende ver
houdingen in de wereld en de gevol
gen voor de nederlandse ontwikke
lingshulp
17 maart: Seminar Sebastian brock 
over religie en poëzie.
19 maart: boekenfeest Lezing met 
carlo Leget en theater Pluim
23 maart: Symposium over Vriend
schap met o.a. Marcel becker en  
evert van der Zweerde
24 maart: anS Symposium, alles mag, 
als het maar nieuws is. over de 
 ethische grenzen van moderne 
 journalistiek.

www.ru.nl/viw
8 maart, 13.0018.00 uur: congres 
Vrouwen in de Spotlight. Het netwerk 
Vrouwelijke Hoogleraren organiseert 
op internationale Vrouwendag een 
congres. Vijf leden van het netwerk 
belichten vanuit hun eigen weten
schapsgebied verschillende thema’s 
rondom vrouwen. Plaats: Lux 
 nijmegen

www.ru.nl/pv
concertserie beek // Het hof van 
Hannover 
12 maart, optreden van duits/Poolse 
ensemble allaPpolacca,  
Plaats: Stbartholomaeuskerk, beek
ubbergen 

cultuur
www.ru.nl/cultuuropdecampus
3 maart: go Short Preview
17 maart: Henry van Loon
22 maart: Hunting the robot | 
 indierock
24 maart: jacques Vriens | Moeders 
knie
30 eN 31 maart: Museum2daagse
expositie: Heike wahner | installatie

2 maart, 15.30 uur / promotie mw ir. 
d.j. kip (Fnwi) ‘Methanotrophy in 
peatlbogs’
4 maart, 10.30 uur: promotie dhr. drs. 
t.j. van grootel (Fnwi) ‘on the role  
of eye and head position in spatial 
localization behavior’.
4 maart, 13.00 uur / promotie drs. 
M.e.r. gomes (uMc St radboud) 
‘inhibition of sympathetic activity and 
modulation of insulin resistance in 
cardiovascular disease’.
4 maart, 15.30 uur / promotie mw. drs. 
S. bögels (Fsw) ‘the role of prosody  
in language comprehension. when 
prosodic breaks and pitch accents 
come into play’. 
9 maart,15.30 uur / promotie mw. drs. 
Y. Li (uMc St radboud) ‘intracellular 
regulation of aquaporin2 in health 
and disease’.
10 maart, 13.30 uur / promotie mw. 
drs. a.e. Posma (uMc St radboud) 
‘the influence of ischemia and reper
fusion on the healing of experimental 
intestinal anastomoses’.
11 maart, 13.00 uur / promotie dhr. 
drs. M.j.M. Lamers (Fsw) ‘Levels of 
selective attention in action planning’. 
15 maart, 13.30 uur / promotie dhr. ir. 
j. jansen (Fsw) ‘the association 
between maternal caregiving and the 
cortisol response to acute stressors in 
young infants’.
15 maart, 15.30 uur / promotie dhr. 
drs. c.a.M. van turnhout
( Fnwi) ‘birding for science and 
 conservation. explaining temporal 
changes in breeding bird diversity in 
the netherlands’.
16 maart, 15.30 uur / promotie dhr. 
drs. i. FitzPatrick (Fsw) ‘Lexical 
 interactions in nonnative speech 
comprehension: evidence from 
 electroencephalography, eye 
tracking, and functional magnetic 
resonance imaging’.
18 maart, 10.30 uur / promotie mw. 
drs. M.H.w. Verkuijlen (Fnwi) ‘Solid
state nuclear magnetic resonance 
studies of naalH4based hydrogen 
storage materials’.
18 maart, 13.00 uur / promotie mw. 
drs. L.t.c. van Hulst (uMc St rad
boud) ‘tight control in rheumatoid 
arthritis. bridging the gap between 
evidence and daily clinical practic’.  
18 maart, 15.45 uur / oratie mw. prof. 
dr. b.i.j.M. van der Heijden: ‘als het 
getij verloopt,verzet men de bakens’ 
22 maart, 15.30 uur / promotie dhr. 
drs. j.F. gemmeke (Letteren) ‘noise 
robust aSr: Missing data techniques 
and beyond’. 
25 maart, 10.30 uur / promotie mw. 
drs. M.a. Hevinga (uMc St radboud) 
‘Management of occlusal caries’. 
25 maart, 15.45 uur / oratie dhr. prof. 
dr. w.t.S. Huck (Fnwi) ‘Van de regen 
in de drup. de werking van de cel 
bestuderen in een waterdruppel’. 

28 maart, 13.30 uur / promotie mw. 
drs. a. Vinck (uMc St radboud) 
 ‘neurocognitive functioning of 
 children with Spina bifida’.
28 maart, 15.30 uur / promotie dhr. F. 
atoneche (Fnwi) ‘Laser manipulation 
of atoms and spins for smaller and 
faster magnetic devices’. 

29 maart, 15.30 uur / promotie dhr. 
drs. Q. de Mast (uMc St radboud) 
‘Hematological alterations in malari’.
30 maart, 13.30 uur: promotie dhr. 
drs. j. van der werf (Fsw) ‘cortical 
oscillatory activity in human 
 visuomotor integration’. 
30 maart, 15.30 uur / promotie dhr. mr. 
g.t.j. Hoff (rechte) ‘openbaarmaking 
van koersgevoelige informatie’.
31 maart, 10.30 uur / promotie mw. 
drs. c.c.a.P. wauters (uMc St rad
boud) ‘the value of a rapid cytological 
diagnosis in patients with breast les
ions’.

31 maart, 13.30 uur / promotie mw. 
mr. a.d.w. Soedira (rechten) ‘Het 
akkoord’. 
31 maart, 15.30 uur / promotie mw. 
drs. M. van der Zande (uMc St rad
boud) ‘nanomaterials in synthetic 
bone grafts  growth factor release, 
Mr imaging and toxicity apects’. 

beNoemiNgeN
WWW.ru.Nl/perSbericHteN

dHr. dr. micHel WeNSiNg (doetinchem, 
1967) is per 1 februari benoemd tot 
hoogleraar ‘implementation Science’ 
(uMc St radboud). 
mW. mr. dr. m. (mireille) HildebraNdt 

(den Haag, 1958) is per 1 januari 
benoemd tot hoogleraar ‘Smart 
 environments, data Protection and 
the rule of Law’ (Fnwi).
dHr dr.  g.p. (gert) WeStert (ommen, 
1961) is per 1 januari benoemd tot 
hoogleraar ‘kwaliteit van Zorg’ (uMc 
St radboud).
dr. ir. a. bregmaN (delft, 1964) is  
per 15 november benoemd tot 
 hoogleraar ’duurzaamheid en klimaat’ 
(Fnwi).

promotieS & oratieS 

promotie 14 Maart oM 
10.30 uur. Mw. drS. d.j. 
anScHütZ (SociaLe weten-
ScHaPPen) ‘beLoVed bodieS 
& Forbidden FoodS: Media 
inFLuence on bodY iMage 
and Food intake.’
Welke nieuwe bevindingen heb je 
gedaan?
Mijn onderzoek heeft aangetoond dat 
niet alle vrouwen negatief worden 
beïnvloed door het slankheidideaal in 
de media. een nieuwe ontdekking is 
dat sommige vrouwen hier zelfs 
 positief door beïnvloed worden! 
Hoe leef je naar de grote dag toe?
in eerste instantie keek ik er met 
spanning naar uit omdat er nog veel 
geregeld moest worden. nu al het 
geregel achter de rug is, lijkt het me 
ook leuk. nog een uurtje verdedigen 
en dan is het voorbij! Het fijnst lijkt het 
me om de ochtend erna wakker te 
worden, heel blij en opgelucht.
Verwacht je nog bijzondere 
 aanwezigen?
Mijn broertje, die in het leger zit, komt 
speciaal voor mijn promotie eerder 
terug van een trainingsmissie in afrika. 
dat vind ik heel bijzonder. 
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